




3 اقتصادی

رئیس سازمان بازرسی :

بانکهانرخسودمصوبرارعایتنمیکنند
رئیس سازمان بازرسی کل کشور با بیان اینکه کار کرد فعالان اقتصادی سالم، در 
فضای کنونی اقتصاد ایران بسیار سخت است، گفت: بانکهای دولتی و خصوصی، نرخ 

سود مصوب شورای پول و اعتبار را رعایت نمی کنند.
قاضی سراج در صبحانه کاری  با فعالان اقتصادی و هیات رئیسه اتاق بازرگانی ایران 
اظهارداشت : فشار روی بازرگان سالم صد برابر بیش از آنچه است که فعالان اقتصادی 
عنوان می کنند، برخی را ناخودآگاه به کار های خلاف می کشانند، البته کار سالم را در 

این کشور، به سختی می توان انجام داد.
 قاضی سراج با بیان اینکه می توانیم کمک کرده و کار را پیش بریم، افزود: مشکل دیگر 
کارت های بازرگانی صوری است که پدر اقتصاد را درآورده است، برخی از افرادی که 
در این دام افتاده اند، چاره ای ندارند، چراکه نمی توانند کار سالم انجام دهند، پس باید 
چرایی استفاده از این کارت ها را کشف کرد. البته ما در سازمان بازرسی قول می دهیم 

که در راستای قوانین سازمان برای بهبود این روند، کار کنیم.
 وی افزود: سازمان بازرسی کل کشور کاملا همراه با فعالان اقتصادی است، البته 
نمی شود کارت بازرگانی را برداشت، اما جایگاه و شان بازرگان و تجار، جایگاهی نیست 
که اکنون در جامعه است، بلکه در هر جامعه ای بازرگان رتبه اول را دارد و صادرکنندگان 
واقعی، جایگاه و شان بالا دارند، ولی در کشور ما متاسفانه این طور نیست که امیدواریم 

بتوانیم با همفکری کار را پیش بریم. 
قاضی سراج گفت: ما به دنبال این هستیم که امور اصلاح شود، هیچ کس اکنون 
متاسفانه به هیچ کس اعتماد ندارد، در حالیکه قبل از انقلاب، چک معنا نداشت و حرف 
تجار و بازرگانان مورد اعتماد بود، اما اکنون صد تا چک هم داده شود، این اطمینان 
وجود ندارد؛ این در حالی است که فعالان اقتصادی مشکلات در بروکراسی های اداری 
را به سازمان بازرسی اعلام کنند؛ حتی بازرگانان و تجار خود را معرفی نکنند؛ این در 

حالی است اگر کارمندی فقط پول میگیرد تا کار انجام شود، به ما آن را معرفی کنید.
 وی افزود: ما از تشکیل کمیته با اتاق بازرگانی استقبال می کنیم.

 رئیس سازمان بازرسی کل کشور با تاکید بر اینکه ساماندهی کارت های بازرگانی، 
مشکلات بسیاری را حل می کند، گفت: اعتقاد دارم اگر شفافیت در اقتصاد ایران حاکم 
باشد، خیلی از مشکلات اقتصادی حل می شود؛ البته قانون دولت الکترونیک هم وجود 
دارد و اگر اجرایی شود، نظارت در شفافیت راحت تر است و می توان کار ها را به سهولت 

پیش برد. 
قاضی سراج با بیان اینکه در رابطه با بانک ها و سود و تسهیلات، مشکلات جدی 
وجود دارد، گفت: مصوبه شورای پول و اعتبار برای نرخ سود ۱۵ درصدی داریم، ولی نه 
دولتی ها و نه خصوصی ها این نرخ را رعایت نمی کنند؛ ضمن اینکه خیلی از بانک های 

خصوصی بنگاهداری می کنند و به تولیدکنندگان وام نمی دهند.
 تنها ۱۸ درصد خصوصی سازی ها واقعی بوده است

وی افزود: قاچاق نیز یکی از معضلات جدی اقتصاد ایران است؛ به این معنا که 
تولیدکنندگان را نابوده کرده است، چراکه قیمت تمام شده کالای مشابه در ایران و 
خارج، بسیار متفاوت است و تولیدکنندگان ایرانی که ایثارگونه کالا تولید می کنند؛ 
مجبور به انبار کردن کالا ها هستند، چراکه قدرت رقابت ندارند؛ بنابراین اگر مشکل 
کارت های بازرگانی حل شود، خیلی از مسائل قاچاق هم حل می شود. رئیس سازمان 
بازرسی کل کشور خاطرنشان کرد: تریلی کالا های قاچاق آماده است و با استفاده از کوله 
بران، بدون پرداخت حقوق و عوارض دولتی، کالا را وارد کشور می کنند؛ پس امیدواریم 
بتوانیم این مشکلات را ریشه یابی کرده و برای آن اقدام کرد. سراج گفت: بر اساس 
آماری که داریم تنها ۱۸ درصد خصوصی سازی ها واقعی بوده است، بنابراین این معضل 
سنگینی بود که بر اساس رد دیون دولتی اقدام شد؛ این در حالی است که اگر این ۱۸ 
درصد هم جذابیت داشت به بخش خصوصی نمی رسید؛ بنابراین خصوصی سازی ها به 
دست نااهلان داده شده است؛ ضمن اینکه مطابق قانون نباید کمتر از ۵ سال شرکت 

خصوصی شده، تعدیل نیرو داشته باشد، بنابراین این تخلف است.

یک کارشناس پیش بینی کرد

مشتریانآیندهبازارمسکنچهکسانیهستند؟
یک کارشناس بازار مسکن گفت: با توجه به این که بیشترین معاملات مربوط به 
واحدهای کمتر از ۵۰۰ میلیون تومان، کمتر از ۹۰ متر مربع و بین ۳ تا ۴ میلیون تومان 
در هر متر مربع است برخلاف دوره های قبل، رونق بخش مسکن از طرف قشر متوسط 

انجام می شود که در سال های گذشته برای آنها برنامه ریزی نشده است.
مهدی روانشادنیا در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: آخرین آمار ارایه شده از معاملات 
مسکن شهر تهران در مهرماه حاکی از آن است واحدهای دارای قیمت بیش از ۱۰ 
میلیون تومان در هر متر مربع ۵.۴ درصد معاملات را به خود اختصاص دادند. واحدهای 
بیش از ۹ میلیون تومان ۱۰ درصد، واحدهای بالای ۸ میلیون تومان ۱۵ درصد و 
واحدهای ۷ میلیون تومان در هر متر مربع ۲۰ درصد معاملات را به خود اختصاص 
دادند. از سوی دیگر بیشترین فراوانی خرید و فروش مربوط به واحدهای دارای قیمت 
بین ۳ تا ۴ میلیون تومان با سهم ۳۰ درصدی از کل معاملات بوده است. این نمایه نشان 

می دهد که تمرکز بازار روی قیمت و متراژهای متوسط است.
وی افزود: اگر زیربنای واحدهای فروش رفته را هم ببینیم متوجه می شویم واحدهای 
بالای ۱۵۰ متر مربع کمتراز ۱۰ درصد از کل معاملات را به خود اختصاص دادند، حدود 
۳۰ درصد فروش مربوط به واحدهای ۱۰۰ تا ۱۵۰ متر و ۳۲ درصد معاملات مربوط به 
واحدهای ۶۰ تا ۸۰ متر مربع بوده است. این کارشناس بازار مسکن تصریح کرد: نتیجه 
این که کمتراز ۱۰ درصد معاملات به واحدهای دارای ارزش بیش از یک میلیارد تومان 
مربوط شده است، واحدهای بین ۵۰۰ میلیون تا یک میلیارد حدود ۲۰ درصد کل 
معاملات را به خود اختصاص دادند. یعنی ۳۰ درصد کل معاملات مربوط به واحدهای 
بالای ۵۰۰ میلیون تومان بوده و ۷۰ درصد دیگر را واحدهای دارای ارزش کمتر از 
۵۰۰ میلیون تومان در بر گرفته است. روانشادنیا با بیان این که هم چنین میانگین ۴.۸ 
میلیون تومان قیمت مسکن شهر تهران نباید آدرس اشتباه به ما بدهد گفت: اگرچه 
قیمت میانگین شهرتهران حدود ۴.۸ میلیون تومان در مهرماه اعلام شده ولی نکته این 
است که تمرکز خواسته های مردم برای واحدهای کمتر از ۹۰ متر مربع، قیمت کمتر 
از میانگین شهر تهران و قیمت زیر ۵۰۰ میلیون تومان است که آدرس تقاضا در بازار 
مسکن را نشان می دهد. وی خاطرنشان کرد: از بین سه گروه سرمایه گذاران حرفه ای، 
سوداگران مقطعی و مصرف کننندگان، طیف سوم بیشترین حضور را در بازار مسکن 

دارند که نشان می دهد هم اکنون در بازار مسکن، وزنه تقاضا سنگین تر از عرضه است.
این کارشناس بازار مسکن تاکید کرد: با توجه به نرخ ازدواج و طلاقی که در کشوراتفاق 
می افتد با جمعیت جوان، تقاضای مصرفی ثابت در سطح شهرها داریم که باید به آن 
توجه کنیم و اگر بخواهیم آدرس بدهیم که بازار ملک کلا رونق دارد یا رکود دارد آدرس 
خوبی به سرمایه گذاران نئاده ایم لذا باید سرمایه گذاران را به سمت واحدهایی هدایت 

کنیم که قیمت کمتراز ۵۰۰ میلیون تومان و متراژ کمتر از ۹۰ متر دارند.
به گفته روانشادنیا، هم اکنون حدود ۷۰ درصد تقاضای مسکن برای واحدهای کمتر از 
۱۰۰ متر است در حالی که ۷۰ درصد عرضه در واحدهای بالای ۱۰۰ متر انجام می شود. 
این باعث شده از یک طرف با واحدهای خالی واز طرف دیگر با تقاضایی مواجه باشیم 
که به راحتی قابل پاسخ نیست. به طور مثال در بازار مسکن امروز شهر تهران پیدا کردن 
واحدهای کمتر از ۵۰۰ میلیون متناسب با سلیقه و توان خرید طیف متوسط به دلیل 

تقاضای ۷۰ درصدی در بین این گروه کار دشواری است.
وی با اشاره به ورود تدریجی متقاضیان از طریق تسهیلات بانکی به بازار مسکن 
پیش بینی کرد: اگر وام های "مسکن یکم" و "تسه" وارد بازار شود با توجه به تقاضای 
مصرفی که ایجاد خواهد شد در دوره پیش رو در بازار مسکن متاسفانه یا خوشبختانه 
افزایش قیمت ها از واحدهای متوسط، ریزدانه و ارزان قیمت شروع می شود؛ چیزی که 
در گذشته با آن مواجه نبویدیم. در گذشته با مسکن مهر به بخشی از تقاضای قشر 
آسیب پذیر و با تولید واحدهای لوکس به بخش مرفه جامعه پاسخ داده شد ولی قشر 
متوسط مغفول ماند. این کارشناس بازار مسکن اظهار کرد: در دوره های قبل کسانی که 
به قصد سوددهی وارد بازار مسکن می شدند تقاضا را دراین بخش تحریک می کردند 
اما در مقطع فعلی شروع کننده هر نوع تغییر و تحولی در بازار مسکن قشر متوسط و 
مصرف کنندگان واقعی هستند. لذا سمت عرضه در نیمه دوم امسال و نیمه اول سال 

آینده باید تمرکز خود را بر روی این گروه از متقاضیان قرار دهد.
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رئیس کل بانک مرکزی گفت: توزیع هدفمند منابع بانکی به منظور افزایش 
تولید، ایجاد اشتغال و رشد اقتصادی در دستور کار نظام بانکی قرار دارد.

ولی اله سیف در نشست هماهنگی اجرای طرح رونق تولید در سال جاری 
که عصر دوشنبه ۱۵ آبان با حضور محمد شریعتمداری، وزیر صنعت، معدن 
و تجارت و مدیران عامل بانک ها برگزار شد، گفت: بر اساس برنامه ریزی های 
به عمل آمده در سال ۱۳۹۶ مقرر شده است تامین سرمایه در گردش مورد 
نیاز تعداد ۱۰ هزار بنگاه اقتصادی، تامین مالی تعداد ۶ هزار طرح نیمه تمام 
با پیشرفت فیزیکی حداقل ۶۰ درصد و تامین مالی بازسازی و نوسازی ۵ هزار 
واحد اقتصادی با تخصیص حدود ۳۰۰ هزار میلیارد ریال تسهیلات از محل 
منابع داخلی در اولویت شبکه بانکی کشور قرار گیرد. علاوه بر این مطابق 
آئین نامه اجرایی بند "الف" تبصره ۱۸ قانون بودجه سال ۱۳۹۶ مقرر شده است 
مبلغ ۲۰۰ هزار میلیارد ریال تسهیلات بانکی به منظور ایجاد فرصت های شغلی 
جدید و پایدار برای بهره برداری از مزیت های نسبی و رقابتی )با اولویت مناطق 
روستایی، عشایری و محروم( به طرح ها و پروژه های کوچک، متوسط و صنایع 
دستی پرداخت شود. لذا با احتساب این موارد، برنامه های ویژه نظام بانکی در 
حوزه تولید و اشتغال در سال ۱۳۹۶رقم ۵۰۰ هزارمیلیارد ریال خواهد بود که 
با توجه به برآورد ۶۷۱۰ هزار میلیارد ریالی توان تسهیلات دهی شبکه بانکی، 

سهم این تسهیلات از کل تسهیلات پرداختی به حدود ۷.۵ درصد در سال 
جاری خواهد رسید.

رئیس کل بانک مرکزی با قدردانی از همکاری متقابل وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در اجرای طرح حمایت از بنگاه های کوچک و متوسط اقتصادی افزود: 
خوشبختانه درک درست وضعیت بانک ها و اوضاع اقتصادی کشور ازجانب 
وزارت صمت باعث شده است منابع بانک ها تا حد زیادی به صورت هدفمند 

به سمت تولید برود.
سیف ابزار امیدواری کرد با برنامه ریزی های انجام شده و اقدامات کارگروه های 
استانی، طرح حمایت از بنگاه های کوچک و متوسط اقتصادی در سال جاری 

همانند سال گذشته به طور موفقیت آمیز اجرا شود.
وی افزود: البته باید توجه داشت که ارائه تسهیلات بانکی به بخش های 
اقتصادی صرفا" از طریق این طرح و سامانه بهین یاب انجام نمی شود و بانک ها 

تامین مالی بنگاه ها را به روش های معمول خود نیز انجام می دهند.
رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: بانک مرکزی در اجرای این طرح از 
رعایت اصولی که برای اطمینان از سلامت نظام بانکی وجود دارد عدول نخواهد 
کرد و منابع بانکی به سمت طرحهایی هدایت خواهند شد که توجیه اقتصادی 

داشته باشند.

سیف در بخش دیگری از این نشست با اشاره به سیاست های بانک مرکزی در 
حوزه کارت های اعتباری گفت: امروزه در دنیا بخش مهمی از خدمات بانک ها 

با کارت های اعتباری به مشتریان ارایه می شود.
وی با تاکید بر مزایای استفاده از کارت های اعتباری برای مردم و بانک ها افزود: 
ترویج و توسعه استفاده از خدمات کارت های اعتباری باید در دستورکار بانک 
ها قرار گیرد و بانک مرکزی هرگونه مانعی در این مسیر را برطرف خواهد کرد.

وی با تأکید بر ضرورت انسجام و هماهنگی میان تمام بخش های فعال در طرح 
کارت اعتباری اظهار کرد: لازم است بخش نظارت، اعتباری و نیز بخش فناوری 
اطلاعات بانک ها با انسجام هر چه بیشتر و با توجه به دستورالعمل تهیه شده به 
اجرای مطلوب این طرح کمک کنند. همچنین در اجرای این طرح از نظرهای 
کارشناسی شبکه بانکی استقبال می شود چرا که به این واسطه می توان به افکار 

عمومی و انتظارات مردم پاسخ گفت.
وی افزود: اجرایی شدن طرح کارت اعتباری در کشور، هزینه های تشکیل 
پرونده در بانک ها را کاهش می دهد و برخی شبهات درخصوص عملیات بانکی 

را از بین می برد.
رئیس شورای پول و اعتبار همچنین با تشکر از بانک ها بابت رعایت نرخ های 
مصوب سود سپرده های بانکی خاطرنشان کرد: خوشبختانه در حال حاضر 
آرامش خوبی در بازارها حاکم است و رقابت مخرب بانک ها در این خصوص از 

بین رفته است.
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: رتبه بندی بانک ها بر اساس سهم بازار 
ملاک درستی نیست و بانک مرکزی عملکرد بانک ها را بر اساس عملکرد سالم، 

رعایت اصول مدیریت ریسک و سودآوری ارزیابی می کند.
سیف همچنین با اشاره به بخشنامه اخیر سازمان بورس و اوراق بهادار در 
خصوص صندوق های سرمایه گذاری با درآمد ثابت گفت: صندوق های سرمایه 
گذاری وابسته به بانک ها مجاز نیستند پیش بینی سود بیشتری نسبت به نرخ 

سود مصوب اعلام کنند.
حمایت بانک ها باعث تثبیت و ایجاد اشتغال شد 

محمد شریعتمداری،  وزیر صنعت، معدن و تجارت در این نشست ضمن تشکر 
از عملکرد سال گذشته نظام بانکی در اجرای طرح حمایت از بنگاه های کوچک 
و متوسط اقتصادی گفت: تثبیت و ایجاد اشتغال در شرایط اقتصادی فعلی کشور 

نتیجه عملکرد بانک ها در تامین سرمایه در گردش واحدهای تولیدی است.
وی افزود: اگر حمایت نظام بانکی از بخش های تولیدی نبود بخشی از واحدها 

تعطیل و کارکنان آنها بیکار می شدند.
شریعتمداری با اشاره به آمار تقاضاهای ثبت شده در سامانه بهین یاب ادامه 
داد: هدف از این طرح صرفا توزیع پول بین بنگاه های اقتصادی نیست و ارائه 

تسهیلات به شرط تولید و فروش انجام می شود.
وی افزود: تامین سرمایه در گردش یکی از مشکلات واحدهای تولیدی و 
صنعتی است که خوشبختانه بانک ها در این خصوص عملکرد مناسبی داشته 

اند، برای حل سایر مشکلات صنعت و تولید هم برنامه های ویژه ای داریم.
وی در پایان گفت: امید است با برنامه ریزی و زمان بندی مشخص، پرداخت 
تسهیلات به بنگاه های اقتصادی واجد شرایط توسط بانک ها تسریع و هدف 

تعیین شده تا پایان سال محقق شود.

رئیس کل بانک مرکزی :

حمایت از بنگاه های کوچک و متوسط ، اولویت نظام بانکی است 

رئیس اتاق بازرگانی ایران با هشدار نسبت به شیوع فراگیر 
فساد و رانت تاکید کرد: فساد اداری رشد سرانه تولید ناخاص 
داخلی یک کشور را می تواند از یک تا ۸ درصد کاهش دهد و 
در جاهایی که فساد اقتصادی وجود دارد رانت خواری نسبت 

به تولید سود آور می شود. 
غلامحسین شافعی دیروز در نشست صبحانه کاری که با 
حضور سراج رییس سازمان بازرسی کل کشور و در جمع 
فعالین بخش خصوصی در اتاق بازرگانی ایران در حال برگزاری 
است گفت: یکی از مشکلاتی که فعالان بخش خصوصی با آن 
مواجه هستند فساد و رانت است و شیوع فراگیر فساد و رانت 
در کشور این موضوع را متوجه همه مسئولین کرده که مبارزه 
با فساد و رانت باید در اولویت کار سازمان های مربوطه باشد.

رییس اتاق بازرگانی ایران افزود: فساد پیامدهای سیاسی، 
اجتماعی و اقتصادی گسترده ای دارد و می تواند مسیر رشد 

اقتصادی را منحرف کند.
وی افزود : براساس مطالعات فساد اداری رشد سرانه تولید 
ناخاص داخلی یک کشور را می تواند از یک تا ۸ درصد 
کاهش دهد و در جاهایی که فساد اقتصادی وجود دارد رانت 

خواری نسبت به تولید سود آور می شود.
وی با بیان اینکه براساس اصل ۱۷۴ قانون اساسی سازمان 
بازرسی وظیفه نظارت بر حسن جریان امور و اجرای صحیح 
قوانین در دستگاه های اداری را دارد افزود: فعالین اقتصادی 
احساس میکنند انچه میگذرد در شرایط مطلوب نیست 
در حالی که اگر رابطه بین سازمان بازرسی و فعالان بخش 

خصوصی نزدیکتر باشد کارها میتواند بسیار پرنتیجه باشد .

وی افزود : خارج از مسایل مالی آنچه امروز فعالان اقتصادی 
را گرفتار کرده است فضای نامناسب کسب و کار در کشور 
است که براساس گزارش بانک جهانی امسال چند پله هم 

ایران سقوط داشته است.
شافعی اظهار داشت: افزایش فعالیت های زیرزمینی موجب 
بی ثباتی در کشور، اختلال در سرمایه گذاری بلند مدت، 
انحراف استعدادها، صدمه جدی به اعتماد عمومی و شدیدا 
روحیه فعالان اقتصادی درستکار را تضعیف می کند و لطمه 

جبران ناپذیری به اقتصاد ایران می زند.
وی با اشاره به وضعیت فضای کسب و کار کشور گفت: 
به دلیل در هم پیچیدگی قوانین و مقررات هرگونه حرکت 
سازنده و مثبت را از فعالان اقتصادی گرفته و مدیران پر تلاش 
در بنگاه های خود حدور ۸۰ درصد دقت آنها صرف حل 

مشکلات به دلیلی این در هم پیچیدگی ها می شود.
رئیس اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: مشکلات دست و 
پاگیری که در قوانین و مقررات وجود دارد، نه تنها باعث بروز 
مشکلاتی برای یک فعال اقتصادی در آغاز کار و شکل گیری 
کارش می شود، بلکه آن فعال اقتصادی اگر بخواهد بنگاه خود 
را هم تعطیل کند، باز هم با این مشکلات دست به گریبان 

است. 
وی با تأکید بر اینکه متأسفانه ما با یک مدیریت یک طرفه 
مواجه هستیم، اظهار داشت: اگر مردم و فعالان اقتصادی 
نسبت به تعهدات خودشان عمل نکنند، با آنها برخوردهای 
قاطع می شود، ولی اگر تصمیم گیران، کارهایی را که باید انجام 
دهند را انجام ندهند برخوردی با آنها نمی شود و پاسخگو هم 

نیستند و این مدیریت یک طرفه، مدیریت عادلانه نیست. 
این پرسش که چه  با طرح  ایران  بازرگانی  اتاق  رئیس 
کسی باید پاسخگوی قانون گریزی باشد، گفت: ما مصادیق 
فراوانی داریم که قوانین مصوب مجلس اجرا نمی شود و در 
مقابل، قوانینی وجود دارد که برای شرایط خاص وضع شده 
و هم اکنون آن شرایط رفع شده ولی هنوز قانون سرجایش 

باقی مانده است. 
شافعی اظهار داشت: موضوع مهمی که باید به آن توجه کرد 
این است که اعتماد به بخش خصوصی در حال لطمه خوردن 

است و این امر می تواند جبران ناپذیر باشد. 
شافعی گفت: هیچ کس مسئولیت تصمیمات گذشته را 
حاضر نیست برعهده بگیرد و حتی تصمیمات فعلی را هم هیچ 
کس مسئولیتش را برعهده نمی گیرد، در حالی که براساس 
اعتمادی که بخش خصوصی به تصمیم گیران داشته اند، وارد 

ماجرایی شده اند و بعد بی پناه رها شده اند. 
مسئله  در  داشت:  اظهار  ایران  بازرگانی  اتاق  رئیس 
است  قرار  که  وقتی  واگذاری،  هیأت  در  خصوصی سازی 
بنگاهی به بخش خصوصی واگذار شود، آنقدر در مورد این 
مسئله کنکاش می شود و عده ای می آیند و می گویند مبادا 
رانتی در اینجا وجود داشته باشد که مسئله از حد می گذرد 
تا جایی که تمایل و اشتیاق بخش خصوصی از بین می رود. 

وی همچنین اظهار داشت: رباست قوه قضائیه در مهرماه 
اقتصاد  سیاست های  اجرایی  ستاد  تشکیل  جاری  سال 
مقاومتی را ابلاغ کرد که مفاد آن بسیار امیدوارکننده است که 
ما در این ارتباط تقاضا داریم که اتاق های بازرگانی و تعاون به 

عنوان عضو ثابت هم در بررسی و کارشناسی مسائل حضور 
یابند و هم در مناسبت های تصمیم گیری دز این ستاد حضور 

داشته باشند. 
رئیس اتاق بازرگانی ایران در مورد کارت های بازرگانی گفت: 
اقداماتی برای این کارت ها و ساماندهی آن توسط اتاق ایران 
آغاز و در حال انجام است و می خواهیم به این موضوع فیصله 
دهیم، زیرا این موضوع محیط کار را برای تجار ما هم مشکل 

کرده است.

رئیس اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد 

هشداردربارهشیوعفراگیرفسادورانت

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 
دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد 

مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
۱- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۱۴۷۱ مربوط به پرونده 
حمید  سید  آقای   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۶۴۶۲ کلاسه 
یعقوبی فرزند سید مصطفی متولد ۱۳۵۵/۲/۱۰ در دو دانگ 
مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
از  مساحت ششدانگ ۱۱۴ مترمربع پلاک شماره ۶ فرعی 
۱۵۶۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی متقاضی آقای 
سیدحمید یعقوبی به اتفاق آقایان سیدمحمد و سید قدرت اله 
یعقوبی برابر سند قطعی از وراث آقای اسماعیل افسر مالک 

مشاعی رسمی بالسویه خریداری نموده اند.)م الف ۵۷۲۷(
۲- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۱۴۷۳ مربوط به پرونده 
اله  قدرت  سید  آقای  کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۶۴۶۴ 
یعقوبی فرزند سید مصطفی متولد ۱۳۵۲/۱۱/۲۶ در دو دانگ 
مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
از  مساحت ششدانگ ۱۱۴ مترمربع پلاک شماره ۶ فرعی 
۱۵۶۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی متقاضی آقای 
سید قدرت اله یعقوبی به اتفاق آقایان سیدمحمد و سید حمید 
یعقوبی برابر سند قطعی از وراث آقای اسماعیل افسر مالک 

مشاعی رسمی بالسویه خریداری نموده اند .)م الف ۵۷۲۷(

۳- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۱۴۷۲ مربوط به پرونده 
محمد  سید  آقای   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۶۴۶۳ کلاسه 
یعقوبی فرزند سید مصطفی متولد ۱۳۶۰/۱۲/۱۴ در دو دانگ 
مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
از  مساحت ششدانگ ۱۱۴ مترمربع پلاک شماره ۶ فرعی 
۱۵۶۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی متقاضی آقای 
سید محمد یعقوبی به اتفاق آقایان سیدقدرت اله و سید حمید 
یعقوبی برابر سند قطعی از وراث آقای اسماعیل افسر مالک 

مشاعی رسمی بالسویه خریداری نموده اند .)م الف ۵۷۲۷(
۴- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۱۵۹۰ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۷۷۹۲ آقای محمود رشیدی 
فرزند همتعلی متولد ۱۳۵۰/۶/۱ در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۴ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۲۲۸۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از بتول زند .)م الف ۱۵۹۰(

۵- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۱۴۶۵ مربوط به پرونده 
صفائی  حسن  آقای   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۶۸۶۷ کلاسه 
دهقان فرزند علی متولد ۱۳۵۴/۰۳/۰۱ در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۵ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۲۳۷۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از علی 

فلاح .)م الف ۵۷۴۲(
۶- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۴۲۸ مربوط به پرونده 

کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۱۲۰۳ آقای علی بیرامی فرزند 
رحمان در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به استثناء ثمنیه اعیانی به مساحت ۱۱۵/۳۰ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۱۸۵۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت 

مشاعی.)م الف ۵۷۳۷(
۷- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۱۴۷۵ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۳۱۹۷ آقای علی بیرامی فرزند 
رحمان متولد ۱۳۳۳/۶/۷در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت ۳۸/۵۰ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۱۸۵۲- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از طرف خانم خدیجه 

موسوی حرمی .)م الف ۵۷۳۷(
۸- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۱۴۷۶ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۱۱۹۹ آقای علی بیرامی فرزند 
رحمان متولد ۱۳۳۳/۶/۷ در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
بنا شده به مساحت ۱۴۴مترمربع پلاک  که در آن احداث 
شماره فرعی از ۱۸۵۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی از خانم خدیجه موسوی حرمی 

.)م الف ۵۷۳۷(
۹- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۳۲۲ مربوط به پرونده 
بیرامی  مهدی   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۷۱۲۷آقای  کلاسه 
فرزند علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت ۱۱۹/۲۱ مترمربع پلاک شماره 

فرعی از ۱۸۵۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 

)۵۷۳۷
به  ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۱۸۳۱مربوط  شماره  رای   -۱۰
بهرام  ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۷۶۰۸آقای  کلاسه  پرونده 
جعفری فرزند قدرت متولد ۱۳۴۷/۳/۱ در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۸/۵۰ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۷۱ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

حسین براتی .)م الف ۵۷۵۲(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از 
نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض 
به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به 
توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱395/0۸/02 
تاریخ انتشار دوم: ۱396/0۸/۱7
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

۱- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۰۲۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۷۵۴ خانم زهرا اسماعیلی 
خورآبادی فرزند محسن در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۷۸ مترمربع پلاک شماره 
۹۵۲۶ و ۹۵۲۷ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از وراث معصومه 

رضائی قمی احدی از وراث غلامرضا رضائی قمی .)م الف ۵۷۳۲(
۲- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۰۲۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۷۵۳ آقای حسن طبای جبلی 
فرزند رجبعلی در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۷۸ مترمربع پلاک شماره ۹۵۲۶ و ۹۵۲۷ 
اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از وراث معصومه رضائی قمی 

احدی از وراث غلامرضا رضائی قمی .)م الف ۵۷۳۲(
۳- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۳۷۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۴۵۳ خانم عاطفه زارع زردینی 
فرزند عبدالخالق در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۶۵ مترمربع پلاک شماره ۱۰۲۷۵ 

اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی .)م الف ۵۷۵۷(
۴- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۳۷۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۴۵۲ خانم فاطمه السادات میر 
خلیلی فرزند سیدحسین در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۶۵ مترمربع پلاک شماره 

۱۰۲۷۵ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی .)م الف ۵۷۵۷(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا 
به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.

تاریخ انتشار اول: ۱396/0۸/02 
تاریخ انتشار دوم: ۱396/0۸/۱7
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیو
ساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
رای اصلاحی

برابر بررسی بعمل آمده در پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۷۶۵۸ نام مالک 
رسمی علی عباسیان محمد قلی قشلاقی ذکر شده و صحیح آن سید محمد رضویان 

است.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به 
اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر 

اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول : ۱396/0۸/۱7
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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درخواستغرامت۴۰۰هزاریوروییبیلهفلد
ازپرسپولیسواستقلالبهدلیللغودربی

دربی برگزار نشده در کشور آلمان برای سرخابی ها دردسر ساز شده است.
دو باشگاه استقلال و پرسپولیس در تاریخ ۱۰ جولای )۱۹ تیرماه ۹۶(  با ارسال 
آلمان خواهان   فوتبال  فدراسیون  به  ایران  فوتبال  فدراسیون  از طریق  نامه ای 
برگزاری بازی دوستانه در ورزشگاه بیله فلد شدند که با خواسته آنها موافقت شد. با 
توجه به این قضیه باشگاه آلمانی منتظر میزبانی از این مسابقه ماند اما مدیران دو 
باشگاه سرخابی قید برگزاری دربی را زدند تا باشگاه بیله فلد خواستار خسارت شود.

در واقع دو باشگاه سرخابی با فشار اسپانسرشان به دنبال این بودند که در تابستان 
دربی دوستانه ای را در ورزشگاه بیله فلد برگزار کنند که دولت آلمان بنا به دلایل 
مسائل امنیتی ابتدا اجازه برگزاری این مسابقه را در آن مقطع نداد و بعد از این 
قضیه مدیران دو باشگاه سرخابی از طریق فدراسیون فوتبال از فدراسیون آلمان 
خواهان برگزاری دربی دوستانه شدند که با این خواسته  موافقت شد.  باشگاه 
بیله فلد در تاریخ ۳۱ تیرماه آماده میزبانی از سرخابی ها بود و حتی این بازی در 
سایت این باشگاه آلمانی بلیت فروشی شد اما دو باشگاه سرخابی بنا به دلایلی قید 
این بازی دوستانه را زدند. نکته مهم این بود که برای برگزاری این بازی دوستانه 
هیچ گونه هماهنگی خاصی صورت نگرفته بود. اسپانسر پرسپولیس و استقلال ابتدا 
۲۵ تیر را برای برگزاری این بازی پیشنهاد  داد و رسما اعلام کرد در این تاریخ 
دربی در آلمان برگزار می شود اما از آنجایی که هماهنگی ها انجام نشده بود، تاریخ 
بازی تغییر کرد و به روز ۳۱ تیر موکول شد. این در حالی است که ۳۰ تیر باید 
پرسپولیس در سوپرجام به مصاف نفت تهران می رفت. بهرام قاسمی سخنگوی 
وزارت امور خارجه همان زمان به »تسنیم« گفت که هماهنگی برای برگزاری این 
دیدار با آنها انجام نشده، ضمن اینکه همان موقع اعلام شد برخی نهادهای امنیتی 
با برگزاری این مسابقه مخالفت کرده  و به صورت رسمی این موضوع را به اطلاع 
فدراسیون فوتبال رسانده و اعلام کرده اند برگزاری بازی در آلمان از لحاظ امنیتی با 
مشکلاتی مواجه است. با توجه به این اتفاق حالا این باشگاه آلمانی خواهان غرامت 
شد و در چند ماه اخیر نیز نماینده این باشگاه چند بار به مدیران پرسپولیس و 
استقلال پیغام داد تا به صورت دوستانه و پرداخت مبلغی در حدود ۱۰۰ هزار یورو 
این قضیه را حل کنند که با بی توجهی آنها مواجه شد. باشگاه بیله فلد  در نظر دارد 
رسما از دو باشگاه پرسپولیس و استقلال به فیفا شکایت کند و خواهان ۴۰۰ هزار 
یورو غرامت شود که اگر این اتفاق رخ دهد باز هم باید شاهد جریمه سنگینی برای 

این دو باشگاه و پرداخت پول از بیت المال باشیم.

توفیقی:

محکومیتاستقلالبهخاطرپروندهپروپیچ
شایعهاست

معاون ورزشی باشگاه استقلال درباره پرونده بازیکن خارجی پیشین آبی پوشان 
توضیحاتی را بیان کرد.

باشگاه استقلال بیشتر بدهی های خود به بازیکنان خارجی را پرداخت کرد و تنها 
پرونده باقیمانده مربوط به پروپیچ بازیکن اهل کرواسی مانده بود. این بازیکن به 
خاطر پرداخت نشدن مطالباتش از استقلال به کمیته انضباطی شکایت کرد. باشگاه 
استقلال هم به دلیل اینکه پروپیچ یک سال دیگر با استقلال قرارداد داشته و در 
تمرینات شرکت نکرده، از این بازیکن شکایت کرد. کمیته انضباطی فیفا نیز پرونده 
را به دادگاه CAS ارجاع داد. پندار توفیقی معاون ورزشی باشگاه استقلال در 
خصوص آخرین وضعیت این پرونده و اینکه گفته می شود به باشگاه مهلت ۳۰ روزه 
برای پرداخت مطالبات پروپیچ داده شده است، به تسنیم گفت: این حرف ها شایعه 
بوده و دادگاه CAS رأیی نداده است. روز گذشته )دوشنبه( این دادگاه جلسه ای 
را با حضور قضات خود تشکیل داد و من هم به عنوان نماینده باشگاه استقلال 
از طریق ویدئو کنفرانس به سؤالات قاضی جواب دادم. وکیل ایتالیایی ما نیز در 
این جلسه حضور داشت و ارتباط از طریق او صورت گرفت. وی افزود: جلسه روز 
گذشته تشکیل شد و چطور ممکن است به این زودی رأی صادر شود؟ ما در مورد 
عملکردمان توضیحاتی دادیم و منتظر رأی هستیم. معاون ورزشی باشگاه استقلال 
در رابطه با پرداخت بدهی بازیکنان داخلی گفت: خوشخبتانه کل مستندات مان را 
تحویل دادیم و قرار است به صورت دسته بندی اطلاعات آن را در اختیار هواداران 
قرار دهیم. هوادار باید در جریان باشد که با چه بازیکنانی کنار آمده ایم و چه 
بازیکنانی با باشگاه کنار نیامدند. ضمن اینکه برای بازیکنانی که کنار نیامدند هم، 

کارهایی انجام دادیم تا این مشکل حل شود.

پانامابدون۸بازیکنکلیدیاشبهمصاف
ایرانمیآید

تیم ملی فوتبال پاناما بدون در اختیار داشتن هشت بازیکن اصلی خود به دیدار 
شاگردان کارلوس کی روش می رود.

تیم های ملی فوتبال ایران و پاناما روز پنجشنبه ۱۸ آبان در دیداری دوستانه  در 
اتریش به مصاف هم می روند. بر اساس گزارش سایت پانامایی »diaadia«، هرنان 
داریو گومس، سرمربی پاناما برای این بازی هشت بازیکن کلیدی اش را در اختیار 
ندارد. آدولفو ماچادو مدافع تیم هیوستون دینامو آمریکا، رومان تورس مدافع و 
کاپیتان تیم سیاتل ساندرز آمریکا، گابریل گومس هافبک تیم اتلتیکو بوکارامانگای 
کلمبیا، ادگار خوئل بارکناس هافبک تیم آرابه اونیدو پاناما، آبیدل مهاجم تیم 
دانوبیوی اروگوئه، لوئیس تخادا مهاجم تیم کلوب یونیورسیتاریوی پرو، آلبرتو 
کوئینترو هافبک یونیورسیتاریوی پرو و روبرتو نورس مهاجم مینروس زاکاتکاس 

مکزیک برای بازی با ایران غایب خواهند بود.

لاتزیوپیشنهادجدیدیبهسردارآزمونمیدهد
باشگاه لاتزیو دست بردار مهاجم تیم ملی فوتبال کشورمان نیست و در تلاش است 

تا با ارائه پیشنهادی جدید او را در ماه ژانویه به خدمت بگیرد.
از  را   آزمون  به خدمت گرفتن سردار  اخیر قصد  تابستان  در  باشگاه لاتزیو   
روبین کازان داشت و حتی گفته شد که این انتقال در ازای ۱۸ میلیون یورو در 
آستانه عملی شدن است، اما خرید کایسدو توسط لاتزیو، جذب مهاجم ایرانی 
روبین کازان را تحت الشعاع خود قرار داد و این قضیه منتفی شد، هر چند در آن 
موقع هم گفته شد که ماجرای به خدمت گرفتن آزمون تنها به تعویق می افتد و 
لاتزیو در پنجره بعدی نقل وانتقالات یعنی ژانویه ۲۰۱۸ مجدداً سراغ گلزن تیم ملی 
ایران خواهد رفت.  اکنون یک سایت ایتالیایی به نقل از منابع موثق خود به طور 
اختصاصی گزارش داد که باشگاه لاتزیو در ماه ژانویه و در پنجره نقل و انتقالات 
زمستانی مجدداً سراغ جذب سردار آزمون خواهد رفت و پیشنهاد جدیدی به وی 
ارائه خواهد داد. بر اساس این گزارش فیلیپه جورجویچ، مهاجم صربستانی لاتزیو 
که نتوانسته در ترکیب اصلی تیم تحت هدایت سیمونه اینزاگی جایی برای خود 
دست و پا کند، قصد ترک آبی پوشان رم را دارد و همین شرایط برای جذب سردار 

آزمون ۲۲ ساله مهیا می کند.

ناپولیدراندیشهجذبجهانبخش
یکی از دو نشریه ورزشی معتبر و معروف ایتالیا از احتمال دست به کار شدن باشگاه 

ناپولی برای خرید مهاجم ایرانی تیم فوتبال آلکمار خبر داده است.
 با متوقف شدن بازی های سری  A برای برگزاری دیدارهای ملی، استعدادیاب های 
باشگاهی ایتالیایی برای شناسایی بازیکنانی که در پنجره نقل و انتقالات ژانویه یا 
تابستان سال آینده می توانند با آنها ترکیب تیم هایشان را تقویت کنند، دست به 
کار شده اند. ناپولی یکی از باشگاه هایی است که استعدادیاب های خود را مأمور کرده 
تا بازیکنان با استعداد را برای تقویت سمت راست خط حمله این تیم شناسایی 
کند تا جانشینی قابل اعتماد برای خوسه کایخون و امانوئله جاکرینی داشته باشد.

گزینه ناپولی علیرضا جهانبخش هافبک تیم فوتبال آلکمار است، بازیکن متولد 
سال ۱۹۹۳ که در لیگ دسته اول هلند بازی می کند و بااستعداد است. اگرچه 
در حال حاضر هنوز نمی توان با قاطعیت گفت که ناپولی او را خواهد خرید اما 
دانستن اینکه جهانبخش بازیکنی است که نشریه معروف »دُن بالون« او را جزو 
بااستعدادترین فوتبالیست های متولد سال ۱۹۹۳ به بعد می داند برای پی بردن به 

سطح او کافی است.

بیکزادهبااستقلالبهتوافقرسید
 مدافع سابق تیم فوتبال استقلال برای دریافت مطالباتش با مسئولان این باشگاه 
به توافق رسید.  هاشم بیک زاده مدافع سابق تیم فوتبال استقلال که نزدیک به 
یک میلیارد تومان از این باشگاه طلبکار بود طی نشستی که با مسئولان مسئولان 
داشت در نهایت بر سر دریافت مطالبات خود با آنها به توافق رسید. این بازیکن 
نیمی از طلب خود را به استقلال بخشید و در نهایت برای دریافت بقیه مطالباتش 

در تاریخ معین با مسئولان این باشگاه توافق کرد.

 گزارش سایت ایتالیایی در مورد 
تیم ملی ایران

 ایران پتانسیل 
شگفتی سازی در 
جام جهانی را 

دارد

یک پایگاه اینترنتی ایتالیایی به بررسی نقاط قوت و 
ضعف تیم ملی ایران به عنوان یکی از تیم های راه یافته به 

جام جهانی ۲۰۱۸ پرداخته است.
 سایت اینترنتی موندو اسپورتیووی ایتالیا در گزارشی 
به بررسی عملکرد تیم ملی ایران به عنوان یکی از ۴ تیم 
آسیایی راه یافته به مرحله نهایی جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه 
و معرفی این تیم برای مخاطبان ایتالیایی اش پرداخته 

است.
موندو اسپورتیوو گزارش تحلیلی خود از تیم ملی ایران 
را با بررسی کادر فنی این تیم آغاز کرده و نوشته است: 
را  ایرانی ها  هدایت   ۲۰۱۱ سال  از  کی روش  کارلوس 
به عهده داشته است. سرمربی سابق رئال مادرید در دوره 
قبلی جام جهانی، سال ۲۰۱۴ نیز ایران را به مرحله نهایی 
رساند و امسال هم به عنوان اولین تیم از گروه نخست 

رقابت ها، برای دومین بار متوالی تیم ملی را به جام جهانی 
رساند. او اگرچه در جام ملت های اروپا ناکام بود و تیمش 
در ضربات پنالتی مرحله یک چهارم نهایی به عراق باخت 
اما به شیوه ای جاه طلبانه تیمش را به روسیه رساند. تیم او 
تیمی متشکل از بازیکنان جوان و بازیکنان باتجربه است 

که پتانسیل خلق شگفتی  های بزرگی را دارد.
موندو اسپورتیوو با اشاره به یک نکته مهم گزارش خود 
درباره تیم ملی ایران را این گونه ادامه می دهد: ایران در 
مرحله انتخابی یک بازی اش را هم نباخت و از دور چهارم 
کره ای ها  خانه  در  صفرش  بر  یک  پیروزی  با  رقابت  ها 

به لطف گل سردار آزمون پیشتاز کورس صعود شد. 
آزمون جواهری در فوتبال ایران متولد سال ۱۹۹۵ است 
که در ۲۶ بازی ملی اش ۱۹ گل زده است و اکنون جزو 
۱۰ گلزن برتر تیم ملی است. او در یک بازی مهم دیگر 

تیم ملی ایران برابر ازبکستان هم گلزنی کرد تا صعود این 
تیم به جام جهانی قطعی شود.

پایگاه ایتالیایی در ادامه به بررسی نقاط ضعف تیم ملی 
ایران می پردازد و می نویسد: ایران تیمی است که زیاد گل 
نمی زند و در اکثر بازی هایش با حداقل اختلاف پیروز 
می شود اما در کسب پیروزی های یک گله تبحر دارد. در 
سمت مقابل اما ساختار دفاعی این تیم قوی است و خط 
دفاعی این تیم به فرماندهی بازیکنی مانند جلال حسینی 
با ۱۱ بازی ملی عملکرد خوبی داشته است. در همین حال 
باید نیم نگاهی هم به علیرضا جهانبخش داشت، هافبک 
هجومی جوانی که برای تیم آلکمار هلند به عنوان یک 
بال بازی می کند. سیستم ۱-۳-۲-۴ سیستم مورد علاقه 
کی روش است و در جام جهانی ۲۰۱۴ برزیل هم از آن 
استفاده شد. در این سیستم یک مهاجم نوک وجود دارد 

اگرچه با اضافه شدن بال ها که کاپیتان اشکان دژاگه هم 
یکی از آنهاست، تعداد مهاجمان ایران در همگام حمله 

افزایش پیدا می کند.
موندودسپورتیوو در پایان گزارشش درباره تیم ملی ایران 
هم آورده است: دژاگه جزو باسابقه ترین بازیکنان تیم ملی 
ایران نیست اما شاید بااستعدادترین آنها باشد. او در حال 
حاضر با هیچ تیم باشگاهی قرارداد ندارد اما هنوز هم 
مهره ای کلیدی در برنامه های تاکتیکی کی روش است. او، 
آزمون و رضا قوچان نژاد )سمبل های تیم ملی ایران در 
صعود به جام جهانی ۲۰۱۴ برزیل با گلزنی مقابل کره 
جنوبی(  این بار هدف شان شکست طلسم صعودشان از 
مرحله گروهی برای اولین بار در طول تاریخ است. کار 
ایران برای محقق کردن این هدف سخت است اما این تیم 

همچنان می خواهد به رؤیاپردازی هایش ادامه دهد.

»سفته«راهکاریکهموقتاسرخابیهاراآسیاییکرد!
سه تیم استقلال، پرسپولیس و تراکتورسازی با اعتراض به مطالبه اشخاص حقیقی 
و حقوقی، در ازای بدهی خود، نزد کمیته تعیین وضعیت سفته گرو گذاشته اند تا با 
تایید این کمیته مبنی بر تلاش برای حل مشکلات، مجوز حضور در لیگ قهرمانان 
آسیا را به دست بیاورند. راهکاری که بنظر می رسد بیشتر حذف صورت مساله است 

تا حل مشکل.
 بدهی هنگفت باشگاه های استقلال، پرسپولیس و تراکتورسازی بر کسی پوشیده 
نیست اما وزارت ورزش در آخرین ساعات منتهی به دریافت اسناد و مدارک از سوی 
کمیته بدوی صدور مجوز حرفه ای مدعی شد که مشکل این سه تیم حل شده و در 

فصل جدید لیگ قهرمانان آسیا حضور خواهند داشت.
این در حالی است که طلب کاران این سه باشگاه می گویند نه پولی به آنها پرداخت 
شده و نه تماسی برای توافق دو طرفه حاصل شده است. از طرفی اعضای کمیته بدوی 
هم می گویند تا روزهای گذشته خبری از حل کامل مشکلات نبوده است. این تضاد 

چگونه قابل حل است؟
کلید پاسخ به این ابهامات در دستان مدیران "باهوش!" این باشگاههاست که همانند 
دفعات گذشته به جای پرداخت مطالبات و توافق با شاکیان، یک راهکار فراقانونی 

)بخوانید دور زدن قانون( یافته اند.

از قرار معلوم، این باشگاه ها ابتدا ایراداتی را به مبالغ تعیین شده از سوی کمیته انضباطی 
و کمیته استیناف برای پرداخت مطالبات به بازیکنان و مربیان طلبکار گرفته اند و به 
ازای مبالغ بدهی خود، نزد کمیته تعیین وضعیت سفته گرو گذاشته اند تا جایگزین 
مقدار بدهی های شان به اشخاص حقوقی و حقیقی شود تا با این کار، بررسی مجدد 

پرونده ها به جریان بیفتد.
از طرفی کمیته تعیین وضعیت بازیکنان و مربیان هم تلاش هر سه تیم برای عمل 
تعهداتشان را تایید خواهد کرد و به این صورت هر سه تیم بدون این که مشکل مالی 
داشته باشند، مجوز حضور در لیگ قهرمانان آسیا را به دست خواهند آورد و تا فصل 
آینده خیال خود را از بابت حذف از آسیا راحت می کنند و بعد از بررسی مجدد پرونده 

طلب کاران، فکری درباره پرداخت بدهی های شان کنند.
پیش از این هم زمانی که نمایندگان AFC برای بازدید امکانات و شرایط حرفه ای 
باشگاه های ایرانی به ایران سفر می کردند، باشگاه ها با همکاری فدراسیون و سازمان 
لیگ وقت، با سندسازی، امکانات باشگاه ها را مطلوب نشان می دادند و به این ترتیب، 
امتیاز زیادی از لیگ ایران کسر نمی شد و سال به سال هم بر تعداد سهمیه های ایران 
در لیگ قهرمانان آسیا اضافه شد. هرچند این بار، AFC کار را بسیار جدی گرفته و 

فیلترهای سنجش کیفیت خود را بسیار قوی تر کرده است.

سرمربی تیم سایپا گفت: متأسفانه چیزهایی می شنوم که 
بعضی افراد می گویند با خیلی از طلبکارها تسویه کردیم در 

صورتیکه هیچ تماسی با من گرفته نشده است.
علی دایی این روزها به خاطر حضور بازیکنانش در تیم های 
مختلف ملی و مصدومیت بازیکنانش در تنگنا قرار دارد. 
سرمربی سایپا که فصل را خوب آغاز کرده بود در نشست 
خبری قبل از بازی  با پرسپولیس مدعی شد که ۸ بازیکن 
تیمش را به دلایلی مختلف در اختیار ندارد  و با این صحبت 
خود مدعی شد تیمش را با دست خالی به مصاف حریف 
می فرستد اما بدترین خبر برای کادر فنی سایپا مصدومیت 
کنعانی زادگان  و دانیال ماهینی در اردوی تیم ملی بود که 
حتی این خبر واکنش درویش مدیرعامل باشگاه سایپا را هم 

در پی داشت.
خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس در خصوص آخرین 
شرایط سایپا و همچنین شرایط فعلی این تیم صحبت هایی را 

با علی دایی انجام داده که در زیر می خوانید:
ابتدا از شرایط تیمتان صحبت کنید.

خداراشکر که تمرینات خوبی را پشت سر می گذاریم، خوب 
تمرین می کنیم ولی متأسفانه تعداد مصدومانمان زیاد شده 
است. متأسفانه در تمرینات تیم ملی هم ۲ بازیکن ما مصدوم 
شدند و این مصدومیت باعث شده که کار ما سخت شود، 
کنعانی زادگان را تا پایان فصل در اختیار نداریم، دانیال ماهینی 
هم از ناحیه دنده مصدومیتی برایش به وجود آمده که منتظر 
هستیم شرایطش بهتر شود، اخباری هم جزو بازیکنان خوب 
ماست که مسموم شده  و نمی تواند با ما تمرین کند و بعد از 

این که شرایط بهتری پیدا کرد به ما اضافه می شود. خداراشکر 
بقیه نفرات با انگیزه بالا در حال تمرین کردن هستند، مطمئن 
هستم اگر همینطور ادامه بدهیم و با انگیزه بالا تمرین کنیم 
مطمئناً از این شرایط جدا خواهیم شد و اطمینان دارم در 

بازی های بعدی می توانیم امتیازهای خوبی کسب کنیم.
از  برخی  در  امسال  که  دارید  جوانی  تیم  شما 
بازی ها به خاطر بدشانسی نتوانستید از نتایج دفاع 

کنید.
همانطور که اطلاع دارید تمام این مسائل دست بر دست 
هم داده تا نتوانیم نتایج دلخواهمان را کسب کنیم، متأسفانه 
در بیشتر بازی ها مثل بازی با پرسپولیس در برنامه تلویزیونی 
نشان دادند که روی بازیکن ما آرش رضاوند پنالتی رخ داد که 
داور آن را نگرفت و در برنامه ۹۰ متأسفانه صحنه پنالتی ما را 
نشان ندادند! من احساس می کنم داور فکر کرد در این صحنه 
در محوطه جریمه ما روی بازیکن پرسپولیس خطایی صورت 
گرفته که پنالتی را نگرفت و گرنه  صحنه کاملًا مشخص بود.

در همین بازی با پرسپولیس پرتاب اوتی که منجر به گل 
حریف شد متأسفانه اشتباه بود و پرتاب به سود تیم ما بود 
در صورتیکه توپ به پای بازیکن ما برخورد نکرد و اوت به 
نفع ما بود.در خیلی از بازی ها داوری به اشتباه سوت زده و ما 
نتوانستیم نتایج خوبی کسب کنیم. با این حال مسئول اول 
و آخر نتایج سایپا من هستم. مطمئناً ما این نتایج را جبران 
خواهیم کردو به شرایط ایده آلمان بر خواهیم گشت. همیشه 
نمی شود که بدشانسی ادامه داشته باشد، مطمئناً در ادامه 
نتایج خوبی خواهیم گرفت، انشاالله با همتی که در بچه های 
تیم می بینم این اتفاق خواهد افتاد که ما نتایج خوبی خواهیم 

گرفت.
از  که  نفراتی  با  روزها شایعه تسویه حساب  این 
پرسپولیس و استقلال و تراکتورسازی طلب دارند 
مطرح شده، آیا باشگاه پرسپولیس با شما تماسی 

گرفته است؟
 متأسفانه چیزهایی می شنوم که بعضی افراد می گویند با 
خیلی از طلبکارها تسویه کردیم در صورتیکه هیچ تماسی 
با من گرفته نشده است. من رأی کمیته استیناف را که رأی 
قطعی را هم گرفتم  ولی هنوز هیچکس با من تماسی نگرفته 
و نه کاری برای حل این موضوع انجام داده اند. ولی آنطور که 
من می دانم فقط یکسری آقایان حرف زدند که مشکل حل 

شده و حداقل هیچ کاری برای بدهی به من انجام ندادند.

سرمربی سابق تیم فوتبال استقلال گفت: آقایان می گویند 
مشکلات حل شده اما نه تماسی برای مطالبات ما گرفتند و 

نه پیگیر نامه هایی که به باشگاه و فدراسیون نوشته ام، شده اند.
صمد مرفاوی  در خصوص آخرین وضعیت مطالباتش از 
باشگاه استقلال اظهار داشت: تا الان که با شما صحبت می کنم 
نه کسی با من تماس گرفته و نه صحبتی شده است. متاسفانه 
امروز شنیده ام که آقایان گفته اند مشکلات حل شده و مدارک 
مجوز باشگاه ها قرار است امشب به کنفدراسیون فوتبال آسیا 

ارسال شود. 
وی افزود: جالب است که این حرف را می زنند. در حالی که 
من از استقلال طلبکارم و به جای یک حکم، دو حکم دارم و 
حتی حکم کسر امتیاز از استقلال را هم گرفته ام اما نه تنها 

توافقی نشده بلکه حتی تماس هم با من نگرفته اند. 
مرفاوی ادامه داد: جالب است بدانید همین آقای نبی که 
دوباره سمت گرفته و الان در سازمان لیگ مسئول رسیدگی به 
پرونده سه باشگاه نماینده ایران در آسیا است حکم کسر امتیاز 
از استقلال را امضا کرده اما ظاهرا آقایان امضای خودشان را هم 

قبول ندارند.
سرمربی سابق استقلال در ادامه گفت وگو با فارس، تاکید کرد: 
من ۱۳۰ میلیون تومان از استقلال طلبکار هستم و حتی حکم 
دارم که بابت دیرکرد پولم از باشگاه جریمه بگیرم. این را هم 
آقای نبی امضا کرده اما هیچ اقدامی صورت نگرفته است. من 
در تاریخ ۱۷و۱۸ آبان دو نامه به باشگاه  استقلال و فدراسیون 
فوتبال نوشتم و اعلام کردم که از این باشگاه طلبکارم و حتی 
از طریق باشگاه پیگیری کردم که شماره نامه هم دریافتم کنم 
اما باز هم هیچ اقدامی صورت نگرفته و حداقل جواب نامه های 

من را هم نداده اند.
متن نامه های ارسالی مرفاوی به فدراسیون فوتبال و باشگاه 

استقلال را در زیر ببنید:
مرفاوی در ادامه تاکید کرد: شنیده ام به برخی شاکیان گفته اند 
که شما پول، سفته یا چک بگیرید و در صورتی که طلبکاران به 
باشگاه مراجعه نکنند چک تضمینی آنها در اختیار فدراسیون 
قرار می گیرد. نمی دانم این حرف درست است یا نه اما وقتی ما 
را صدا نکردند چگونه حاضر هستند چک تضمینی صادر کنند. 
ثانیا اگر قرار باشد طلب ۱۳۰ میلیونی من را نصف کنند به چه 
دردم می خورد؟ ۳۰ میلیون هم مالیات آن را در همان سال 
پرداخت کردم و چیزی دستم را نمی گیرد. آیا این حق الناس 
نیست؟ شنیده ام گفته اند وزیر ورزش چنین خواسته ای داشته 

که مطالبات بازیکنان را نصف کنید. بعید می دانم وزیر چنین 
نباشد.  کار  این  به  راضی  اصلا  او  و شاید  داشته  خواسته ای 
متاسفانه از قول وزیر ورزش در باشگاه استقلال حرف می زنند 
و مدعی می شوند که سلطانی فر گفته ۵۰ درصد به بازیکنان 
و طلبکاران بدهید. من این حرف را باور نمی کنم. چون وزیر 
آنقدر سرش شلوغ است و کار مهمتر دارد که در درصد پرداخت 

مطالبات بازیکنان دخالت نکند.
وی ادامه داد: شخص مهدی تاج هم نباید به هر نحوی قبول 
کند که با طلبکاران اینگونه برخورد شود. اگر مدیران قبلی 
مطالبات را پرداخت می کردند اوضاع به این شکل نمی شد. جالب 
است می بینم افتخاری مدیران قبلی را متهم می کند و می گوید 
در حال پرداخت بدهی آنها است. او هم که رویه اش همان رویه 
سابق است. اگر قرار بود او هم بدهی قبلی ها را ندهد پس چرا 

آمد؟ 
سرمربی سابق استقلال در ادامه تاکید کرد: من از صبای قم 
هم طلبکارم و نمی دانم به چه کسی باید مراجعه کنم. آقایان باید 
مالیات من را می دادند که این کار را نکردند. ما تا آخرین لحظه 
تلاش کردیم تیم سقوط نکند و نمی خواهم در این مصاحبه به 
مباحث پشت پرده ای که اتفاق افتاد،اشاره کنم. اما اگر ما تلاش 

نمی کردیم صبا زودتر از ماشین سازی سقوط می کرد. 
مرفاوی در پایان گفت وگو با فارس، تاکید کرد: امیدوارم آقایانی 
که می گویند مشکل حل شده فکری به حال مطالبات مربیان و 
بازیکنان سابق کنند و به همین سادگی نگویند مشکلات حل 
شده است چون ما از باشگاه طلبکاریم اما هیچ کسی با ما تماس 

نگرفته است.

دایی:آقایانمیگویندمشکلحلشدهاماتماسی
برایمطالباتمنگرفتند

مرفاوی:کداممشکلحلشده،حکمکسرامتیاز
دارماماحتییکزنگهمنزدهاند

 با توجه به برنامه اعلام شده لیگ و جام حذفی پرسپولیس بدون تعطیلی به نیم 
فصل دوم می رود.

صعود پرسپولیس به مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا باعث شد تا برنامه 
ریزی زمانی دیدارهای این تیم فشرده تر از همیشه باشد. با تمام این اوصاف این تیم 

یک بازی در لیگ و یک بازی در جام حذفی از سایر تیمها کمتر انجام داده است.
پرسپولیس یک بازی عقب مانده با صنعت نفت آبادان در چارچوب رقابتهای هفته 
هشتم دارد همچنین بازی این تیم در مرحله یک هشتم نهایی برابر بادران تهران 

باقیمانده است.
طبق برنامه اعلام شده سازمان لیگ ،  پس از آنکه رقابتهای لیگ هفدهم بعد از 
بازیهای تیم ملی از سر گرفته شد به صورت منظم تا پایان نیم فصل اول دنبال خواهد 
شد آخرین هفته نیم فصل اول ۱۵ آذر برگزار می شود . رقابتها در نیم فصل دوم از ۲ 

دی پیگیری می شود ولی پرسپولیس در این حد فاصل که اکثر تیمها به استراحت 
می پردازند روزهای پر کاری دارد.پرسپولیس ابتدا باید ۱۹ آذر در چارچوب رقابتهای 
مرحله یک هشتم نهایی به مصاف حریف خود برود و طبق برنامه ریزی اعلام شده 
دیدار باقیمانده این تیم از هفته هشتم با صنعت نفت نیز ۲۴ آذر برگزار می شود. در 
صورت پیروزی پرسپولیس بر بادران به فاصله تقریبا ۵ روز باید دیدار پرسپولیس با 
صنعت نفت این بار در جام حذفی تکرار شود . نیم فصل دوم در روزهای نخست دی 
برای پرسپولیس آغاز می شود و این تیم عملا هیچ فرصتی برای استراحت و تجدید 
قوا ندارد این در حالی است که پرسپولیس از پنچره نقل و انتقالاتی در نیم فصل دوم 
محروم است و نمی تواند از نظر مهره تقویت شود.لازم به توضیح است که رقابتهای 
نیم فصل دوم نیز تا هفته بیست و سوم که در اواخر بهمن برگزار می شود بدون وقفه 

دنبال خواهد شد و باید دید که پرسپولیس می تواند این فشردگی را تحمل کند

پرسپولیس بدون نیم فصل در لیگ هفدهم : 

نهاستراحتونهنقلوانتقالات
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با مصرف قلیان بیش از ۶۰۰ ماده سمی و مهلک وارد 
ریه فرد مصرف کننده و اطرافیان خواهد شد. 

 امروزه سیگار به عنوان یکی از علل اصلی بیماری 
های تنفسی، قلبی-عروقی، بدخیمی وده ها بیماري 
جسمي ورواني دیگر بشماررفته و به عنوان شایع ترین 
عامل قابل پیشگیری مرگ و میر، مورد توجه اکثر مراکز 

علمی و سیاست گذاری بهداشتی قرار دارد.
سیگار در حال حاضر مسئول ۵/۱۲ درصد کل مرگ 
درصد  از سرطان، ۹۰  ناشی  مرگ  درصد   ۳۰ ، ها 
سرطان ریه، ۵۰ درصد بیماری های قلبی ،۴۰ درصد 
سایر سرطان ها ، و ۷۵ درصد بیماری های ریوی می 
باشد. مواد تشکیل دهنده سیگار از دو بخش گازی و 

ذره ای تشکیل شده است.
 الف: در بخش گازی موادي چون

 - اکرولین   - فرمالدئید   - نیتروژن  اکسید  ماده   
استالدئید - اسید هیدرو سیانید تاثیرش باعث سموم 
شوکی شده  و ماده هید رازمین سرطان زا و مونو کسید 

کربن آن نیز با عث کاهش انتقال اکسیژن می شود.
 ب: بخش ذره ای

ماده قطران - هیدروکربن - فنل - مرزئل - بنزوپیرن 
- ایندول - کاتکول - نیرو پیرن- ایندول- کاتکول - 
نیروزامین- یکل- ارسنکسین دارای تاثیری سرطان زا و 

ماده نیکوتین آن اعتیاد آور و محرک می باشد. 
سیگار

با مصرف سیگار کلیه مواد تشکیل دهنده دود سیگار 
وارد دهان و از آن طریق وارد ریه می شوند. این مواد 
همراه با تنفس مصرف کننده وارد کیسه های هوایی به 
نام نایژه یا نایژک می شوند. دود سیگار در نایژه ها باعث 
ایجاد رسوب و جرم در نایژک ها می شود که در نتیجه 
در مرحله اول با کاهش حجم نایژه ها باعث کاهش 

اکسیژن ذخیره شده در ریه و تنگی نفس می گردد. 
ولی در ادامه این کمبود اکسیژن باعث ایجاد رقابت در 

تکثیر سلولی و حالت های سرطانی خواهد شد.
قلیان

این پدیده که در حال حاضر به یک معضل پنهان 
اجتماعی تبدیل شده است، از آن جهت چهره منفوری 
به خود نگرفته است که اغلب آن را بی ضرر و غیر 
قابل اعتیاد می دانند یا کم ضررتر از مصرف سیگار 
قلمداد می کنند.درحالي که آب موجود در قلیان نه 
تنها خاصیت تصفیه کنندگی و محافظتی در مقابل 
دود ناشی از سوختن تنباکو ندارد بلکه به دلیل افزایش 
رطوبت باعث افزایش میزان جذب ریوی آن نیز می 
گردد. مواد سمی قلیان نه تنها کمتر از سیگار نیست 
بلکه بعضی مواد خطرناک  از جمله قطران یا دوده 
)سرطان زا( ،منو اکسید کربن )آلاینده( و نیکوتین 
)ایجاد کننده وابستگی( موجود در آن از سیگار بیشتر 

است.
با مصرف قلیان بیش از ۶۰۰ ماده سمی و مهلک وارد 
ریه فرد مصرف کننده و اطرافیان خواهد شد. در صنعت 
تنباکو ، مرغوب ترین آن در اختیار کارخانه های سیگار 
سازی قرار می گیرد و تفاله های تنباکو جهت قلیان 
مورد استفاده قرار می گیرد. مقدار تنباکوی مصرفی 
در یک وعده قلیان  معادل مصرف ۵۰ تا ۷۰ نخ سیگار 
است و به همین دلیل با افزایش سطح نیکوتین خون 
،مصرف کننده به ظاهر تفننی برای رفع نیاز خود به 
روش سهل تری که همان مصرف سیگار است روی 

می آورد.
بنا بر این علائم اعتیاد در قلیان کشی با روی آوردن 
به استعمال سیگار نمایان می شود. در قلیان، نامرغوب 
بودن تنباکو، درجه حرارت بالا، تولید گاز منو اکسید 

کربن ناشی از سوختن ناقص ذغال آتشدان) احساس 
گیجی بعد از مصرف تنباکو که افراد نشانه مرغوب بودن 
تنباکو می داننددر واقع از گاز منو اکسید کربن می 
باشد(، مکش های ریوی عمیق و رطوبت حاصل از 
آب باعث بروز بیماری های ریوی، سرطانهای مختلف 
از جمله سرطان لب، ریه، معده و مثانه می گردد. 
همچنین درخصوص تنباکو های عطری و اسانس دار 

باید بگویم.
  این تنباکو ها نه تنها بی ضرر نیستند بلکه عوارض به 
مراتب بیشتری نسبت به تنباکوی ساده دارند زیرا مواد 
آروماتیک یا همان)ترکیبات حلقه ای( موجود در آنها 
بر اثر حرارت زیاد خاصیت سرطان زایی و سمی فوق 

العاده ای پیدا می کنند.
مصرف قلیان در اماکن سربسته مانند سفره خانه های 
سنتی  قهوه خانه ها  عوارض آن را دو چندان خواهد 
کرد و سلامت اطرافیان به ویژه کودکان را در معرض 
خطر جدی قرار خواهد داد. همچنین استفاده از قلیان 
به صورت مشترک خطر انتقال بیماری های عفونی را 

نیز در پی خواهد داشت.
  به طورخلاصه فرق سیگار با قلیان عبارت است از:

۱. با هر پک به سیگار ۹ سی سی دود وارد حفره 
دهان می شود در حالی که با هر پک قلیان ۴۵ سی 

سی دود وارد حفره دهان می شود.
۲. آب موجود در شیشه قلیان به عنوان یک فیلتر 
و همچنین  دود  تر شدن  باعث خنک  بلکه  نبوده 
چسبندگی بیشتر ذرات موجود در سیگار به دیواره ریه 

می شود.
بنابر این خطر مصرف قلیان به مراتب بیشتر از مصرف 
سیگار است. مخصوصاً قلیان میوه ای که حاوی اسانس 

های معمولاً سمی و اعتیاد آور است.



محققان پژوهشگاه ملی مهندسی ژنتیک و زیست 
فناوری با استفاده از سویه باکتری های بومی خاک، 
ماده ای را برای تثبیت ارائه کردند که به گقته آنها 
علاوه بر آنکه در محیط امکان کاشت گیاه وجود دارد 
در اکوسیستم منطقه نیز اختلالی ایجاد نخواهد کرد.

فرید حیدری مدیر تجاری سازی و ارتباط با صنعت 
پژوهشگاه ملی مهندسی ژنتیک و زیست فناوری در 
گفت وگو با ایسنا، ضمن بیان این مطلب با اشاره به 
معضلات کشور در زمینه ریزگردها گفت: طوفان های 
ریزگرد دارای دلایل مختلفی است که یکی از آنها 
خشکسالی در ایران و سایر کشورهای همسایه و عدم 
مدیریت صحیح بر بیابان ها است. این امر موجب شده 
که برای بسیاری از شهروندان  طوفان های ریزگرد 
تبدیل به معضل شود به گونه ای که دامنه ریزگردها 

به تهران نیز رسیده است.
کانون های  از  برخی  اینکه  بر  تاکید  با  حیدری 
ریزگرد در داخل و برخی در خارج هستند، یادآور 
شد: در گذشته برای مدیریت این کانون ها اقداماتی 
تا  می گرفت  صورت  آب  منابع  مدیریت  جمله  از 

کانون های ریزگرد ایجاد نشوند.
وی با بیان اینکه کانون های ریزگرد با استفاده از 

روش های مختلف مانند کاشت گیاهان و مالچ پاشی 
مهار می شوند، اظهار کرد: امروزه به دلیل وسعتی که 
این کانون ها پیدا کرده اند و اینکه خشکسالی در کشور 
ادامه یافته است باید به دنبال روش های جدید برای 

مهار کانون های ریزگرد باشیم.
مدیر تجاری سازی و ارتباط با صنعت پژوهشگاه 
ملی مهندسی ژنتیک و زیست فناوری، بیوتکنولوژی 
را یکی از روش هایی دانست که می تواند در اجرای 
موفق مهار کانون های ریزگرد نقش موثری ایفا کند 
و ادامه داد: از این رو محققان این پژوهشگاه از این 
فناوری برای تثبیت خاک به منظور ایجاد کانون های 

ریزگرد استفاده کردند.
وی اضافه کرد: برای این منظور باکتری هایی را 
شناسایی کردیم که قادر هستند دانه های خاک را 
به یکدیگر بچسبانند و لایه  مقاومی را در برابر بادها 
و طوفان ها ایجاد کنند به نحوی که بعد از اینکه این 
خاک در معرض این باکتری قرار گرفت مانند سیمان 

سفت می شود.
حیدری عنوان محصول تولید شده در این زمینه را 
"سیمان زیستی" دانست و گفت: نتایج آزمایش هایی 
که در پژوهشگاه ملی مهندسی ژنتیک و کانون های 

ریزگرد اجرایی شد نشان می دهد که حداقل به مدت 
یک سال بعد از پاشش مالچ زیستی، سیمان زیستی 
ایجاد شده و در آن شکست ایجاد نشده و مانع از 
بروز ریزگرد در مناطقی شده است که این سیمان 

استفاده شده است.
وی مزیت سیمان زیستی را امکان رشد گیاه در 
این  گفت:  و  دانست  ماده  این  حاوی  محیط های 
محصول تداخلی با سیستم طبیعی و اکوسیستم 
منطقه ندارد در حالی که مالچ پاشی با مواد نفتی در 

اکوسیستم منطقه تداخل ایجاد می کند.
حیدری با تاکید ترکیبات سیمان زیستی برگرفته 
از خاک است، ادامه داد: در این محصول موادی اضافه 
نشده است و تنها به روشی دست یافتیم که بتوانیم 
از سیمان زیستی به نحو بهینه استفاده کرده و از آن 

بهره برداری کنیم.
وی با بیان اینکه این طرح در مرحله ثبت اختراع 
شده  استفاده  باکتری های  سویه های  افزود:  است، 
در این محصول از خاک منطقه گرفته شده است 
و می تواند باعث ایجاد سیمان بر بستر خاک شود در 

نتیجه سطح بسیار سفتی را ایجاد می کند.
ایجاد سطح سفت در کانون ریزگرد

حیدری در خصوص منبع تغذیه این باکتری ها 
توضیح داد: همراه با باکتری مواد مغذی و مواد مورد 
نیاز باکتری به خاک پاشیده می شوند و در نتیجه 
باکتری در مدتی که سیمان را تولید می کند به مواد 

مغذی دسترسی داشته باشد.
به گفته وی در هر بار که بارشی صورت می گیرد 
به اعماق خاک می رود و می تواند در  باکتری  این 
اعماق خاک لایه ضخیم تری از سیمان زیستی را 

ایجاد کند.
حیدری با تاکید بر اینکه این باکتری ها در اعماق 
خاک می توانند زنده باقی بمانند، گفت: میزان زنده 
و  جوی  شرایط  به  بستگی  باکتری ها  این  ماندن 
محیطی دارد ولی قابلیت زنده ماندن در محیط را 

دارند.

بیخوابیتاثیریمشابهبامصرفالکلمهارکانونهایریزگردباباکتریهایبومی
رویمغزدارد!

یک پژوهش جدید نشان می دهد که بیخوابی باعث می شود که سلول های مغز نتوانند 
به طور صحیح با یکدیگر ارتباط برقرار کنند و این اتفاق بر نگرش آنها به دنیای پیرامون 

تاثیر خواهد داشت.
تحقیقات جدیدی که بر روی پیامدهای بی خوابی بر رانندگی انجام شده نشان می دهد 
که برخی از نواحی مغز برای استراحت خود را خاموش و غیرفعال می کنند. این در صورتی 

است که فرد هنوز بیدار است.
اسکن مغز افرادی که از بی خوابی رنج می برند توسط دانشمندان در "دانشگاه کالیفرنیا 
لس آنجلس" )UCLA( مورد بررسی قرار گرفته و برای اولین بار نشان داده است که 
خستگی باعث کاهش سرعت ارتباط سلول های مغز و جلوگیری از رمزگذاری صحیح 

خاطرات شده است. همچنین باعث بروز اختلال موقت در حافظه و بینایی می شود.
محققان این پژوهش اظهار کردند که این اثرات می تواند مانع از این شود که یک راننده 

متوجه عبور یک عابر پیاده از خیابان و در مقابل خودرو شود.
این اثرات باعث از دست رفتن توانایی شناختی و نحوه درک و واکنش نشان دادن به 

جهان اطراف ما می شود.
در مورد رانندگان این مسئله بسیار نگران کننده است چرا که به عنوان مثال حرکت 
یک عابر پیاده را با آهستگی مشاهده کرده و پردازش آن توسط مغز زمان بیشتری می برد.
خواب ناکافی اثری مشابه با اثر مصرف نوشیدنی های الکی بر روی مغز دارد و متاسفانه 
در حال حاضر هنوز استانداردی برای شناسایی میزان خواب آلودگی رانندگان همانند 

تشخیص میزان مصرف الکل در آنها وجود ندارد.
دانشمندان برای انجام این تحقیق ۱۲ بیمار مبتلا به صرع که از بی خوابی رنج برده و در 

مغز آنها ایمپلنت وجود داشت را مورد بررسی قرار دادند.
در این پژوهش از شرکت کنندگان خواسته شد تا تصاویر مختلفی را هرچه سریع تر 
طبقه بندی کنند. انجام کار با گذشت زمان و خواب آلودتر شدن شرکت کنندگان دشوارتر 

می شد.
اسکن های گرفته شده از این بیماران نشان داد که با کاهش سرعت بیماران، سرعت 
سلول های مغزی نیز کاهش می یابد و برخلاف واکنش های سریع معمول، نورون ها به 
آرامی پاسخ داده، ضعیف تر می شدند و انتقال آنها بیشتر از حد معمول به طول می انجامید.
یافته دیگر این پژوهش این بود که محققان کشف کردند در مناطقی که سلول ها به 
آرامی فعالیت می کنند، امواج مغزی نیز تضعیف می شوند و این نشان می دهد که این 

منطقه در حال تلاش برای به خواب رفتن است.
مطالعات قبلی نشان می دهد که محرومیت از خواب یک خطر بالقوه برای افسردگی، 
چاقی، دیابت، حملات قلبی و سکته مغزی و همچنین خطاهای پزشکی محسوب می شود.

افشانهدیجیتالیداروساختهشد
این افشانه دیجیتال به طور خودکار دارو را در اختیار شما قرار می دهد و این امکان را 

فراهم می کند که دوز دارو توسط گوشی هوشمند شما ردیابی شود.
افراد مبتلا به بیماری های تنفسی مانند آسم کاملا با افشانه دارو و استعمال دارو با روش 

استنشاق آشنا هستند و شاید آنها هیچ راه دیگری را برای بهبود بیماری شان نشناسند.
با این حال، موسسه مطالعات تنفس پنوماتیک واقع در کارولینای شمالی یک دستگاه 

ابداع کرده که ادعا می کند اولین افشانه داروی کاملا دیجیتال دنیا است.
ادعا شده است که این دستگاه نسبت به سایر دستگاه های مشابه، دارو را به طور قابل 
اعتمادتر ارائه می کند.  در استفاده از یک افشانه معمولی، کاربر باید به صورت دستی شیر 
باز کردن دستگاه را برای استنشاق دارو و رساندن دارو به ریه اش باز کند. اگر آنها زمان 
مناسب را ندهند، ممکن است یک دوز کامل دریافت نکنند. افشانه دیجیتال هنگامی که 
کاربر قصد استفاده از آن را دارد، متوجه می شود و آنگاه به صورت الکترونیکی و به طور 

خودکار دارو را اسپری می کند. 
علاوه بر این، دستگاه را می توان با گوشی هوشمند کاربر همگام سازی کرد، تا یک سابقه 
و مدرک از درمان خود داشته باشد و این اطمینان را به کاربر می دهد که هیچ دوزی را از 
دست نداده باشد. مشخص نیست که این افشانه دیجیتال چه زمانی در دسترس عموم قرار 
گیرد و برای استفاده همگانی مورد تایید قرار بگیرد، چرا که این دستگاه هنوز در مراحل 
تحقیقاتی قرار دارد. افشانه)Inhaler( یکی از اشکال مصرف دارو می باشد که دارو به شکل 
گاز استنشاق می شود. معمولا این داروها به صورت مایع تحت فشار در ظرف تولید می شوند 
که در صورت نیاز به داخل بینی یا ریه وارد می شوند. چون این داروها به صورت موضعی 
مصرف می شوند، اثرات سیستمیک کمتری دارند. لذا تولید و استفاده از این شکل دارویی، 
رو به گسترش است.  معمول ترین داروهایی که به این شکل تولید می شوند، داروهای 
تنفسی مانند افشانه سالبوتامول و اسپری فلوتیکازون  یا داروهای موضعی مانند افشانه 
لیدوکائین هستند.  دانشمندان در تلاش هستند تا استفاده از برخی مواد شیمیایی زیان 
آور به شکل افشانه ممنوع شود. آنها معتقدند که مواد شیمیایی درون این قوطی ها مانند 

کلروفلوروکربن به تدریج لایه ازون را از بین خواهد برد.

دانشگاه  همکاری  با  تهران  دانشگاه  پژوهشگران 
تکنولوژی مالزی ایمپلنت هایی در فاز آزمایشگاهی تولید 
کردند که نیازی به جراحی ثانویه برای برداشتن از محل 
ایمپلنت شده ندارد و قابل جذب در بدن است و به گفته 
این محققان این ایمپلنت زیست سازگار و آنتی باکتریال 
و از جنس آلیاژ منیزیم است. سالانه در دنیا بیش از ۱۰ 
میلیون ایمپلنت در بدن بیماران کارگذاشته می شود که 
بیشتر آنها باید دوباره از بدن بیمار خارج می شوند. این 
ایمپلنت ها بیشتر فلزی و از جنس تیتان و یا استیل بوده 
و دلیل خارج کردن آنها، به خاطر مشکلاتی است که در 
روش های تشخیصی چون ام آر آی و سی  تی  اسکن 
ایجاد می کنند. در جراحی دوم در بهترین حالت، بیمار 
علاوه بر آنکه بیمار باید در بیمارستان بستری شود باید 
درد التیام زخم را تحمل کند ضمن آنکه هزینه  جراحی 
دوم برای درآوردن ایمپلنت ها سالانه چندین میلیارد 
تومان است. بنابراین نیاز است تا ایمپلنت هایی ساخته 
شود که این معضل را در پی نداشته باشد که در این 
راستا پژوهشگران دانشگاه تهران با همکاری دانشگاه 
تکنولوژی مالزی در فاز آزمایشگاهی ایمپلنت های زیست 
سازگاری را طراحی کردند که قادر به رفع این چالش 

است. ژینا حدیثی دانشجوی دکتری مهندسی پزشکی 
دانشگاه تهران و از محققان این طرح، ایمپلنت های فلزی 
متشکل از آلیاژ منیزیم را دارای استحکامی همچون 
ایمپلنت های تیتانی دانست و گفت: این ایمپلنت آلیاژی 
علاوه بر استحکام بالای مکانیکی، انعطافی همچون 
بافت استخوان داشته و ۱۰۰درصد قابل جذب توسط 
بدن و دفع توسط کلیه ها است. بنابراین نیازی به خارج 
کردن آن از بدن نخواهد بود. وی ادامه داد: با وجود این 
مزیت ها در استفاده از آلیاژهای منیزیم دو مشکل عمده 
وجود دارد که می توان به خواص آنتی باکتریال ضعیف 
و سرعت خوردگی بالای ایمپلنت های منیزیمی اشاره 
کرد که این دو مشکل تا حدی باعث مرگ سلولی نیز 
می شود. این محقق دانشگاه تهران اضافه کرد: به همین 
دلیل ما در این پروژه سعی کردیم با بکارگیری فناوری 
باکتریال و زیست  نانو در جهت بهبود خواص آنتی 
سازگاری آلیاژ منیزیم گام برداریم. حدیثی با اشاره به 
روش استفاده شده در این پژوهش توضیح داد: راهکار 
ما استفاده از پوششی از جنس نانوالیاف ژلاتین و حاوی 
داروی آنتی باکتری سیپروفلوکساسین بود که به روش 
الکتروریسی بر روی آلیاژ منیزیم پوشش داده شد. وی 

با بیان اینکه کاربرد این نانوالیاف دو مشکل مطرح شده 
در خصوص آلیاژ منیزیم تا حد قابل قبولی برطرف کرد، 
خاطر نشان کرد: به دلیل وجود این پوشش نانوالیافی 
سرعت خوردگی منیزیم کنترل شده که خود منجر 
به افزایش زیست سازگاری آلیاژ منیزیم می شود. این 
محققق اضافه کرد: از طرفی با کمک رهایش کنترل 
شده  داروی سیپروفلوکساسین، خواص آنتی باکتریال 
آلیاژ منیزیم به صورت چشمگیری افزایش پیدا کرده 
است. برخورداری از خاصیت آنتی باکتریال سبب خواهد 
شد که در این ایمپلنت ریسک عفونت بسیار کاهش 
یابد و از طرفی هزینه های ناشی از برداشت ثانویه نیز 
حذف می شود.  وی کاربرد این محصول را در زمینه 
مهندسی پزشکی و ایمپلنت های استخوانی عنوان کرد 
و یادآور شد: آلیاژهای منیزیمی به دلیل زیست تخریب 
پذیر بودن نیازی به جراحی ثانویه ندارند از این رو انتظار 
می رود که در صورت دستیابی به تولید انبوه این نوع 
ایمپلنت ها در ایران نیز مصرف بالایی داشته باشند. البته 
هم اکنون این طرح در مقیاس آزمایشگاهی انجام شده 
است، اما تمامی امکانات و تجهیزات مورد نظر برای تولید 

در مقیاس بالا در دسترس است.

تولیدایمپلنتاستخوانیقابلجذبازسویمحققاندانشگاهی

آیاپرخوریشماهماحساسیاست؟
حتماً می گویید یعنی چه؟ مگر خوردن از روی احساس هم می تواند باشد؟ مگر 
اساساً احساس در خوردن و تغذیه اثرگذار است. بسیاری ممکن است به این نکته 
اشاره کنند که غذا خوردن صرفاً عملی برای رفع گرسنگی جسم است و ربطی به 

احساس یا روح انسان ندارد. اما در واقع این نیست!  
بسیاری از رژیم های غذایی به سبب همین مسئله شکسته شده و فرد دیگر رژیمش 
را ادامه نمی دهد. درست برعکس، مشکلات روحی بر آنچه می خوریم، میزان آن و نیز 
زمان مصرف مؤثر است. ما همواره قصدمان از غذا خوردن این نیست که گرسنگی مان 
را رفع کنیم. بسیار از ما انسان ها برای مواجهه با استرس یا مبارزه با احساسات 
ناخوشایندشان مانند غم، تنهایی، یا خستگی به غذا خوردن رو می آورند. و پس از 
آن آنکه غذا را مصرف کردند احساس به مراتب بدتری را تجربه خواهند کرد. نه فقط 
مشکل روحی به جای خودش باقی است بلکه احساس گناه حاصل از پرخوری نیز 
به سراغشان می آید. اما راه حل این است که با خوردن از روی توجه می توانند بر این 
احساس ناخوشایند فائق بیایند و این عادت را از خودشان دور کنید و میزان غذا و 

احساسشان را کنترل کنند.
خوردن از روی احساس به چه معنی است؟ 

خوردن احساسی یا خوردن از روی احساس یا از روی استرس، مصرف غذاست برای 
این که فرد احساس بهتری پیدا کند- یعنی خوردن با هدف ارضای نیازهای روحی تا 
نیاز جسمی. ممکن است فرد پس از گذراندن یک روز کاری پرمشغله در زمانی که 
دچار احساس بی تفاوتی و شکست روحی می کند یک ظرف بستنی بزرگ یا پیتزای 

خانواده سفارش دهد یا اینکه فقط شروع به رانندگی بی هدف در خیابان ها کند.
 در واقع مصرف غذاها و خوراکی ها به عنوان پاداشی برای فرونشاندن احساس، به 
هیچ عنوان عادت درستی نیست. هنگامی که خوردن اولین مکانیسم یا هنر مواجهه 
فرد با مشکلات روحی باشد، به محض حس آن استرس، اضطراب، ناراحتی، غم، 
تنهایی، خستگی و بی حوصلگی به سراغ یخچال می رود و به این شکل به چرخه 
نادرست و غیرسالم مصرف می افتد و مشکل روحی وی نیز هرگز درمان نخواهد شد.

 گرسنگی احساسی با هیچ غذایی فرونشانده نمی شود. فرد اولین لحظات پس از 
مصرف حس خوبی پیدا می کند اما این احساس موقتی است و به زودی از بین می رود 
و فرد را با همان احساسات باقی می گذارد. حتی ممکن است احساس ناشی از مصرف 
کالری های اضافی نیز به آن افزوده شود. اینکه ما تا چه اندازه در برابر این احساس 
و مصرف غذاها مقاومت می کنیم مشکلی را حل نمی کند؛ زیرا مشکل به درجات 
مختلف در ما وجود دارد، پس به هر حال نیاز به تغییر این وضعیت وجود دارد. راه های 
علمی تر و سالم تری برای مواجهه با احساسات ناراحت کننده وجود دارد تا یاد بگیرد 
که با توجه و دقت بیشتر غذا بخورد و کنترل وزنش را در دست داشته باشد و جلوی 

این عادت را بگیرد.
آیا از روی احساس غذا و خوراکی می خوریم؟

 در این جا چند سؤال مطرح می شود که پاسخ به آن ها نشان می دهد که آیا ما هم 
دچار این مشکل هستیم یا خیر.

 • آیا ما وقتی احساس استرس می کنیم شروع به خوردن می کنیم؟
• آیا در زمانی که احساس گرسنگی نمی کنیم یا وقتی سیر هستیم باز هم غذا و 

خوراکی می خوریم؟
• آیا غذا می خوریم تا احساس بهتری پیدا کنیم )مثلًا آرام شویم زمانی که ناراحتیم 

یا احساس اضطراب می کنیم یا عصبانی هستیم(؟
• آیا ما به وسیله غذا به خودمان پاداش می دهیم؟

• آیا معمولاً آن قدر می خوریم تا احساس پری کنیم؟
• آیا غذا باعث می شود احساس امنیت کنیم؟ آیا تصور می کنیم که غذا دوست 

ماست؟
• آیا در مقابل غذا خود را ناتوان می بینیم و کنترلی بر روی این که آن را نخوریم 

نداریم؟
 در مقاله بعد تفاوت های میان گرسنگی احساسی و گرسنگی فیزیکی را بیان 
می کنیم و آن را در روح انسان ریشه یابی خواهیم کرد تا راحت تر بتوان این مشکل 
را تشخیص داد و برای حل آن اقدام کرد. دانستن این نکات ظریف قادر است تا حد 
زیادی افرادی را که بارها به رژیم های مختلف روی می آورند ولی در میانه راه بی حرکت 

می مانند را توجیه کرده و آنان را یاری خواهد کرد.

1۰خاصیتنوشیدنآبهویج
هویج را چه خام بخورید و چه بپزید، چه به صورت کامل مصرف کنید و چه آب آن 

را بگیرید و بنوشید، خواص زیادی برای سلامتی شما دارد. 
با این حال، نوشیدن روزانه یک لیوان آب هویج مفیدتر از خوردن ۲ عدد هویج در 
طول روز است. آب هویج مواد غذایی و معدنی زیادی مانند منگنز، پتاسیم و... دارد که 
می توانند بدن شما را در مقابل بیماری هایی همچون دیابت و سرطان تقویت کنند و 
دید، سلامت پوست، مو و ناخن را افزایش دهد. هویج از نظر بیوتین، مولیبدن، فیبر، 
پتاسیم، ویتامین های C ،B۶ ،K، B۱. و E، منگنز، نیاسین، پانتوتنیک اسید، فولیت، 

فسفات و مس بسیار غنی است. 
۱- تقویت بینایی

این یکی از مهمترین خواص آب هویج است، زیرا بتاکاروتن، لوتئین و زآگزانتین 
همگی جلوی کاهش دید در اثر پیری را می گیرند.

2- کاهش خطر بیماری های قلبی
ویتامین A. موجود در آب هویج خطر بیماری های قلبی و سکته قلبی را کاهش 

می دهد و ضد استرس می باشد.
3- ضد سرطان

آب هویج یک عامل ضد سرطان است. ماده کاروتنوئید خطر سرطان به ویژه خطر 
سرطان مثانه، پروستات، روده بزرگ و سینه را کاهش می دهد.

۴- افزایش ایمنی بدن
آب هویج حاوی موادی است که سیستم ایمنی بدن را تقویت می کنند. در مقابل 
خطر رادیکال های آزاد، عفونت، باکتری های زیانبار و حمله های ویروسی بدن را 

محافظت می کند.
5- سلامت استخوان ها

هویج برای تقویت سیستم ایمنی بدن فوق العاده است و اگر با سیر و پیاز مخلوط 
شود بدن را در مقابل آنفلوانزا حفاظت می کند. ویتامین K موجود در آب هویج برای 
فرایند تولید پروتئین در بدن لازم است. این باعث چسبندگی کلسیم می شود و 

سرعت جوش خوردن استخوان های شکسته را افزایش می دهد. 
6- سم زدایی از جگر

نوشیدن آب هویج جگر را از مواد سمی پاکسازی می کند و این شاید مهمترین 
خاصیت آب هویج باشد. 

7- خطر آلزایمر را کاهش می دهد
مواد موجود در آب هویج جلوی بیماری آلزایمر را می گیرد و باعث کاهش استرس 

می شود. 
۸- تقویت سوخت  و ساز بدن

آب هویج مقدار زیادی ویتامین B. دارد که به شکسته شدن گلوکز، چربی و پروتئین 
کمک می کند و باعث تقویت سوخت و ساز و ساخت ماهیچه می شود. 

9- بهبود زخم ها
هیچ بتاکاروتن دارد که برای بهبود زخم ها لازم است. هنگامی که مجروح می شوید 
باید مقدار زیادی آب هویج بنوشید و متوجه می شوید که زخم شما سریع تر خوب 

می شود. 
۱0- جلوگیری از عفونت و آنفولانزا

هویج برای تقویت سیستم ایمنی بدن فوق العاده است و اگر با سیر و پیاز مخلوط 
شود بدن را در مقابل آنفلوانزا حفاظت می کند.

عوارضحذفصبحانه
یک کارشناس تغذیه گفت: اگر مدت زمان ناشتایی طولانی شود، نگهداری قند خون 
در سطحـی کــه مغــز قادر به فعالیت طبیعی خود باشد، مختل شده و یادگیری و 

تمرکز حواس کمتر می شود.
بهاره غیاثی با بیان اینکه نخوردن صبحانه در صورتی که تداوم یابد و تبدیل به 
عادت شود، علاوه بر عوارض فوق موجب کمبود دریافت سایر مواد مغذی مورد نیاز 
فرد می شود، گفت: با حذف صبحانه از وعده های غذائی مواد مغذی که در این وعده 
دریافت می شود، در وعده های دیگر جایگزین نخواهد شد و در نتیجه کمبود کالری، 
ویتامین ها و املاح ایجاد می شود.  این کارشناس تغذیه دانشگاه علوم پزشکی کرمان با 
اشاره به مواردی جهت برخورداری کودکان سنین مدرسه از اشتهای کافی برای صرف 
صبحانه، گفت: شام در ساعات ابتدای شب صرف شود و تا حد امکان کودکان شب در 
ساعت معین و ترجیحا زود بخوابند. همچنین صبح زودتر بیدار شده پس از شستن 
دست و صورت، کمی نرمش کنند تا برای صرف صبحانه اشتها پیدا کنند.   وی افزود: 
والدین صبحانه را به عنوان یک وعده غذایی مهم تلقی کنند و همگی به دور یک سفره 
به صرف صبحانه بپردازند تا تشویقی برای کودکان باشند. وی گفت: فرنی، شیر برنج، 
حلیم و عدسی اغلب مورد علاقه کودکان این سنین هستند و از ارزش غذایی بالایی 
نیز برخوردارند. نان و پنیر و گردو، نان و تخم مرغ، نان و کره و مربا، نان و کره و خرما، 

همراه با یک لیوان شیر نیز نمونه هایی از یک صبحانه با ارزش هستند.

سیگارو قلیان 
وپیامدهاي مصرف 

چراتمایلبهخوردنغذاهایشورداریم؟
افرادی که از میزان بالایی چیپس، پاپ کورن و سایر خوراکی های شور مصرف 

می کنند، می دانند مقاومت در برابر میل به شوری سخت است.
به گزارش ایسنا، برخی افراد معتقدند میل به یک خوراکی نشانه این است که بدن 
در یک ماده ای دچار کمبود است اما همیشه این موضوع مطرح نیست. در بیشتر 
موارد میل به مصرف خوراکی ها مربوط به غذاهای ناسالمی می شود که اغلب کمتر 

ارزش تغذیه ای دارند.
میل به مصرف خوراکی های شور شایع است و معمولا در نتیجه فاکتورهایی از 
قبیل استرس بروز می کند. همچنین در برخی مواقع میل به مصرف خوراکی های 

شور از یک بیماری یا کمبود سدیم ناشی می شود.
سایت مدیکال نیوز تودی در این مقاله به بررسی برخی عوامل موثر در افزایش میل 

افراد به مصرف خوراکی های شور پرداخته  که به قرار زیر است:
ا- استرس: زمانیکه سطح استرس افزایش می یابد بسیاری از افراد برای آرام کردن 
خود به مصرف خوراکی های مورد علاقه شان رو می آورند. خوراکی هایی که افراد به 
طور معمول به خوردن آن ها میل دارند اغلب سرشار از نمک، قند و چربی است. 
متخصصان در یک بررسی دریافتند بین سطح استرس مزمن ، میل به مصرف 
خوراکی و بالا رفتن شاخص توده بدنی ارتباط چشمگیری وجود دارد. همچنین در 
یک مطالعه دیگر به ارتباط بین استرس و سطح بالاتر هورمون گرلین اشاره شده 

که این هورمون احساس گرسنگی را افزایش می دهد.
2- کمبود خواب: افرادی که خواب کافی ندارند بیشتر میل دارند از خوراکی های 
مورد علاقه شان از قبیل مواد غذایی شور استفاده کنند. همچنین نتایج یک تحقیق 
حاکیست افرادی که از خواب کافی محروم هستند کمتر می توانند در مقابل میل 

به خوردن خوراکی های ناسالم مقاومت کنند.
3- احساس کسالت و بی حوصلگی: خوردن مواد غذایی به دلیل کسالت و 
بی حوصلگی رفتار تغذیه ایِ روانی است. برای تعیین اینکه میل به مصرف مواد 
شور به دلیل کسالت یا گرسنگی است باید به نشانه های گرسنگی بدن توجه کرد. 
گرسنگی حقیقی زمانی رخ می دهد که بدن به خوردن غذا نیاز دارد. اگر فرد برای 

چند ساعت غذا مصرف نکرده باشد احساس گرسنگی او واقعی است.
۴- تعریق زیاد: با تعریق، سطح سدیم بدن کاهش می یابد. برای بیشتر افراد 
تعریق خفیف جای نگرانی ندارد. هرچند زمانیکه فرد به دلیل تعریق زیاد میزان 

بالایی از سدیم را از دست می دهد بدن به خوردن مواد شور تمایل پیدا می کند.
5- سندرم پیش از قاعدگی: در روزهای پیش از شروع عادت ماهانه تغییرات 
روحی و جسمی متعددی در بدن زنان اتفاق می افتد که این تغییرات با عنوان 
سندرم پیش از قاعدگی شناخته می شوند. همچنین میل به خوردن از جمله میل 

به غذاهای شور علامت شایعی است که می تواند از نوسانات هورمونی ناشی شود.
6- بیماری آدیسون: زمانیکه غدد فوق کلیوی هورمون کافی تولید نکنند میل 
فرد به خوردن غذاهای شور زیاد می شود. بیماری آدیسون زمانی بروز پیدا می کند 
که غدد فوق کلیوی میزان کافی هورمون ترشح نکنند. این هورمون ها واکنش 
بدن به استرس را کنترل کرده و فشار خون را تنظیم می کنند و در نتیجه بیماری 
آدیسون موجب می شود سطح فشار خون کاهش پیدا کرده و میل ناگهانی به مواد 

شور بالا برود.
7- سندرم بارتر: سندرم بارتر بیماری ژنتیکی است که در زمان تولد فرد به آن 
دچار می شود. افراد مبتلا به این بیماری توانایی بازجذب سدیم در کلیه ها را ندارند. 
در نتیجه مقدار زیادی سدیم را از طریق ادرار از دست می دهند که این اختلال 

می تواند به کمبود پتاسیم و کلسیم هم منجر شود.
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عبدالکریم پاک نیا

در زیارت اربعین، مضامین عالیه ای را ملاحظه می کنیم که مملو از شناخت و 
معرفت ویژگیهای یک امام و رهبر الهی برای تحکیم اعتقادات شیعه است. شیخ 
طوسی رحمه الله این عبارات فاخر را در زیارت اربعین از صفوان بن مهران جمال 
روایت می کند که وی از مولایمان حضرت صادق)ع( آموخته و برای ما نقل کرده 
است. این مجموعه ارزشمند به طور کامل یک دوره امام شناسی است و هر انسان 
موحدی را با ویژگیهای یک رهبر الهی آشنا می کند، به این جهت توجه و عنایت به 

این زیارت از ویژگیهای هر شیعة تمام عیار محسوب می شود.
امام حسن عسکرى)ع( در این مورد فرموده است: عَلَامَاتُ الْمُؤْمِنِ خَمْسٌ: صَلَاةُ 
إحِْدَى وَ الْخَمْسِینَ وَ زِیارَةُ الَْرْبَعِینَ وَ التَّخَتُّمُ باِلْیمِینِ وَ تَعْفِیرُ الْجَبِینِ وَ الْجَهْرُ ببِِسْمِ 
اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِیم؛ پنج چیز از نشانه هاى مؤمن است: گزاردن پنجاه و یك رکعت 
نماز ]واجب و نافله در هر شبانه روز[، زیارت اربعین، انگشتر در دست راست کردن، 
پیشانی بر خاك نهادن ]هنگام نماز[، و بلند گفتن بسم الله الرحمن الرحیم. با مطالعه 
این نوشتار پاسخ این پرسش روشن می شود که چرا زیارت اربعین از نشانه های 
ایمان و شیعه بودن است؟ با این هدف به شرح چند فراز از این زیارت گرانقدر می 

پردازیم:
تأثیر کلمات معنوی در زائر

لَامُ عَلَی خَلِیلِ  لَامُ عَلَی وَلِی اللَّهِ وَ حَبِیبِهِ السَّ در ابتدای زیارت اربعین می خوانیم: السَّ
اللَّهِ وَ نَجِیبِهِ؛  سلام بر ولی خدا و حبیب ]خاص[ او! سلام بر دوست ]و محبوب[ و 
برگزیده خدا. ولیّ، نجیب، حبیب و خلیل خدا؛ چهار ویژگی امام حسین)ع( است 
که تک تک این واژه ها برای معرفی یک رهبر الهی کافی است. این اوصاف امام آثار 
تربیتی فراوانی بر روح و جسم زائر دارد که از جمله با اظهار این کلمات ولایت و 
دوستی خدا را در وجودش تقویت می کند. وقتی زائر با تمام وجود به صاحب چنین 
اوصافی تعظیم می کند، روح و جسم خود را تحت الشعاع این خصلتهای پر فضیلت 

قرار می دهد.
مفهوم سلام در زیارت

سلام، یکی از نامهای خدای عزّوجّل است. هنگامی که زائر این نام خدا را بر زبان 
جاری می کند، می خواهد بگوید: ای امام! خداوند حافظ مرام و مکتب تو باشد و آن 
را از گزند دشمنان سلامت بدارد. همچنین سلام به معنای اظهار تسلیم شدن در برابر 
فرمان امام )ع( است. گذشته از این دو معنا، سلام به معنای تعهد به آسایش، امنیت 
و سلامتی از طرف خود است و وقتی زائر به حضرت سلام می دهد، در واقع اعلام 
می دارد که هیچ آزار و آسیبی از ناحیة من در آن وقت و پس از آن به آن امام)ع( 
نخواهد رسید؛ زیرا هدف تمامی آن بزرگواران هدایت و اصلاح مردم و اعلای کلمة 
توحید و ترویج طاعت خداوند در میان مردم بوده است. به این جهت آنها از معصیت 
خدا و تخلف از اوامر و نواهی او، اخلاق ناپسند مردم از قبیل خود بزرگ بینی، حرص، 

ریا، بخل، حّب قدرت، غیبت، آزار رساندن و... اذیت خواهند شد.
زائر باید حال خود را به گونه ای قرار دهد که مورد رضایت امام باشد، نه مایۀ اذیت 
آن حضرت. آنگاه در سلام دادن به امام)ع( صادق است. زائر باید دل را با آب توبه 
شستشو داده، اشک پشیمانی از دیدگان فرو ریزد، و پس از آن به امام عرض سلام 

داشته باشد.
زائر با عرض سلام، خود را به آن حضرت نزدیک نموده و با تکرار این واژه ادب، روح 
و روان خود را به لحاظ نزدیکی به ایشان، از پستیها، رذائل و آلودگیها پاک می نماید 
و سلام را چنان با ادب و خلوص و اشک و آه بر دل القا می نماید تا سلامتی کامل 

حاصل گردد و موجب جواب سلام آن بزرگوار گردد.
در واقع زائر با عرض سلام بر آن حضرت و یارانش چهرة اجتماعی- سیاسی خود 
را نمایان ساخته و اعلان می دارد که نه تنها با بت درون خود مبارزه می کند؛ بلکه 
همانند خود آن بزرگوار، با طاغوتیان، ظالمان، مستبدان و خائنین به مردم در ستیزه 

بوده و با شعار سلام، خود را در زمرة یاران آن حضرت قرار می دهد. 
ویژگیهای امام حسین)ع( 

۱. مقام عبودیت
لَامُ  لَامُ عَلَی صَفِی اللَّهِ وَ ابْنِ صَفِیهِ السَّ در فرازی از زیارت اربعین می خوانیم: السَّ
هِیدِ؛ سلام بر بندة خالص، و فرزند بندة خالص خدا، سلام  عَلَی الْحُسَینِ الْمَظْلُومِ الشَّ

بر حسین مظلوم شهید.
عبودیت از ویژگیهای امام حسین)ع( و پیروان آن گرامی است. تا فردی به مقام 
بندگی خالص خدا نرسد، هرگز نمی تواند به سوی کمال حرکت کند. خداوند در 
افَّاتِ صَفًّا(؛ یعنی قسم به آن نفوسی که از روى حقیقت و صمیم  قرآن فرموده: )وَ الصَّ
قلب در حضور من در مقام اطاعت و بندگی خالصانه صف کشیده، مرا براى خود، مراد 

و مقصود قرار داده، به غیر از من به هیچ چیز دیگرى التفات نمی کنند.
و در جایی دیگر بندگی خالصانه را منشأ علم و رحمت الهی قلمداد کرده، می 
فرماید: )فَوَجَدا عَبْداً مِنْ عِبادِنا آتَیناهُ رَحْمَةً مِنْ عِنْدِنا وَ عَلَّمْناهُ مِنْ لَدُنَّا عِلْماً(؛ ۵ 
]موسی )ع( و همراهش[ بنده اى از بندگان ما را یافتند که رحمت و موهبت عظیمی 

از سوى خود به او داده، و علم فراوانی از نزد خود به او آموخته بودیم.
این آیه نشان می دهد که برترین افتخار هر انسانی آن است که بندة خالص خدا 

باشد و این مقام عبودیت است که انسان را مشمول رحمت الهی می سازد و دریچه 
هاى علوم را به قلبش می گشاید. در حقیقت جوهرة علم الهی از عبودیت و بندگی 

خدا سرچشمه می گیرد.
اساساً رمز دستیابی امام حسین)ع( به مقامات والا، عبودیت و تسلیم محض خدا 
بودن آن حضرت بود. همان چیزى که در هر زیارتی به آن شهادت می دهیم و حتی 

خود حضرت همواره به آن افتخار می کرد، نمونه اش این روایت است:
امام حسین )ع( به همراه انس بن مالك به کنار قبر مادربزرگش حضرت خدیجه)ع( 
آمدند. امام در کنار قبر آن بانوى اسلام گریه کرد، سپس به انس فرمود: مرا تنها بگذار! 
انس می گوید: به کنارى رفتم و از دید آن حضرت پنهان شدم. آن حضرت به نماز 
و ذکر و دعا مشغول شد. وقتی که مناجاتش به طول انجامید، نزدیك آمدم، شنیدم 

که این گونه نجوا می کرد:
! انَْتَ مَوْلاهُ ! یارَبِّ یا رَبِّ

فَاْرْحَمْ عَبیداً الَِیكَ مَلْجاهُ؛
پروردگارا! پروردگارا! تو مولاى او هستی، به بنده اى که پناهگاهی به جز تو ندارد، 

رحم کن.
یا ذَالْمَعالی! عَلَیكَ مُعْتَمَدى
طُوبی لمَِنْ کُنْت انَْتَ مَوْلاهُ؛

اى خدایی که داراى شکوه و عظمتی! پشتیبانم تویی. خوشا به حال آن کس که 
تو مولاى او هستی.

طُوبی لمَِنْ کانَ خادِماً ارَِقاً
یشْکُو الِی ذى الْجَلالِ بَکْواهُ؛

خوشا به حال کسی که خدمتگزار و شب زنده دار است و گرفتاریش را فقط به 
خداى بزرگمنش خویش عرضه می دارد.

وَ ما بهِِ عِلَّةٌ وَ لا سَقَمٌ
اکَْثَرَ مِنْ حُبِّهِ لمَِوْلاهُ؛

هیچ گونه بیمارى و ناراحتی ندارد که بیشتر از محبت به مولایش باشد.
تَهُ اذِا اشِْتَکی بَثَّهُ وَ غُصَّ

اجَابَهُ اللَّهُ ثُمَّ لَبَّاهُ؛
هرگاه غصه و ناراحتی اش را با خدایش در میان می گذارد، خداوند او را پاسخ داده 

و اجابت می کند.
لامِ مُبْتَهَلًا اذِا ابِْتَلی باِلظَّ

اکَْرَمَهُ اللَّهُ ثُمَّ ادَْناهُ؛ 
هرگاه به گرفتارى مبتلا گردد، در تاریکی با التماس و ناله خدایش را می خواند 
و خداوند او را گرامی داشته و به خود نزدیك می گرداند. اگر ما نیز طالب قُرب الهی 
هستیم و می خواهیم مؤمن حقیقی و واقعی باشیم و ادّعاى پیروى از مکتب آن 
حضرت را داریم، باید در هر حال تسلیم فرمان حق باشیم؛ حتّی اگر بر خلاف 
خواسته و سلیقة ما باشد. با نجوای زیارت اربعین تعهد کنیم که از این پس با پیروی 

از آن گرامی خدا را خالصانه بندگی کنیم.
  2. تحمّل غم و اندوه برای اصلاح جامعه

لَامُ عَلَی أَسِیرِ الْکُرُباَتِ وَ قَتِیلِ الْعَبَرَاتِ؛ سلام بر آن اسیر ]غم و اندوه و[ مصائب  السَّ
سخت ]عالم[ و کشتة آب چشمان. امام)ع( همواره سنگ صبور جامعه و در معرض 
آزارهای روحی و جسمی بوده و مشکلات را به جان می خرد و همواره رهبران الهی 
و پیروان واقعی آنان بیشترین فشار روحی، صدمات روانی، غم و اندوه را تحمل می 

کنند.
امام صادق)ع( فرمود: إنَِّ أَشَدَّ النَّاسِ بَلَاءً الْنَْبِیاءُ ثُمَّ الَّذِینَ یلُونَهُمْ ثُمَّ الَْمْثَلُ فَالَْمْثَل؛  
رنج و ناراحتی انبیا شدیدتر از دیگران است. از آن پس، کسانی که پشت سرشان می 
آیند و سپس هر که شبیه تر باشد. همچنانکه گفته اند:  آن که در این بزم مقرب تر 

است جام بلا بیشترش می دهند
در روایت سلمان نیز نشانه های مؤمن آمده است که: فَعِنْدَهَا یذُوبُ قَلْبُ الْمُؤْمِنِ 
ا یرَى مِنَ الْمُنْکَرِ فَلَا یسْتَطِیعُ أَنْ یغَیرَه؛مؤمن  فِی جَوْفِهِ کَمَا یذُوبُ الْمِلْحُ فِی الْمَاءِ مِمَّ
در اثر مشاهدۀ منکرات و بی بند و باریها و نداشتن توان مقابله و تغییر وضع موجود، 
]چنان در فشار روحی قرار می گیرد که[ قلبش آب می شود، هم چنانکه نمک در 

آب ذوب می شود.
معمر بن خلاد می گوید: در محضر حضرت رضا)ع( از آسایش و راحتی در عصر 
امام قائم)ع( سخن به میان آمد، حضرت فرمود: أنَْتُمُ الْیوْمَ أرَْخَی باَلًا مِنْکُمْ یوْمَئِذٍ قَالَ: 
رُوجِ وَ مَا  وَ کَیفَ؟ قَالَ: لَوْ قَدْ خَرَجَ قَائِمُنَا)ع( لَمْ یکُنْ إلاَّ الْعَلَقُ وَ الْعَرَقُ وَ الْقَوْمُ عَلَی السُّ
لبَِاسُ الْقَائِمِ )ع( إلاَّ الْغَلِیظُ وَ مَا طَعَامُهُ إلاَّ الْجَشِب؛ شما امروز راحت تر از هنگام ظهور 
قائم خواهید بود. عرض کردند: چگونه؟ حضرت فرمود: زیرا اگر قائم ما خروج کند جز 
زحمت و مشقت نخواهد بود، و مردم باید همواره بر زین اسبان سوار شوند ]و جهاد 

کنند[، و لباس قائم )ع( درشت و خشن و غذایش خشك خواهد بود.
3. بخشیدن هستی خود برای نجات جامعه

لَالَةِ. خداوندا! او خون پاك  وَ بَذَلَ مُهْجَتَهُ فِیكَ لیِسْتَنْقِذَ عِبَادَكَ مِنَ الْجَهَالَةِ وَ حَیرَةِ الضَّ
قلبش را در راه تو بذل کرد ]و جانش را فدا نمود[ تا بندگانت را از جهالت و حیرت 

و گمراهی نجات دهد.

از مهم ترین محورهای زیارت اربعین، بیان فلسفۀ قیام عاشورا است که در یک 
جملۀ کوتاه تمام مقصود حضرت اباعبدالله)ع( بیان گردیده است. امام صادق)ع( در 
این فراز به صراحت تمام عرضه می دارد که امام حسین)ع( تمام هستی خود را فدا 
کرد تا بندگان خدا را از بند جهالت، تاریکی و گمراهی رها کرده و به سوی نور و کمال 
هدایت رهنمون کند. این همان هدف نهایی تمام پیامبران )ع( و فرستادگان الهی در 

طول تاریخ بوده است که در قیام عاشورا به اوج خود رسید.
انقلاب ارزشها

در تاریخ می خوانیم: بعد از بعثت رسول گرامی اسلام )ص( اصول و ارزشهای 
جاری در جامعه که علیه مصالح دنیا و آخرت مردم بود، به ارزشهای انسانی و الهی 
تبدیل شد. خرافه پرستی به حقیقت یابی، و جنگ و خونریزی و ناعدالتی به قسط و 
عدل و مساوات بدل گردید و انسانهای در ظاهر پایین درجه، به افرادی مورد اعتماد 
و دارای منزلت اجتماعی والایی تبدیل شدند. تمام قوانین و ملاکهای ظاهری و 
مادی جای خود را به معیارهای ارزشمند و متعالی داد. پیامبر رحمت )ص( حتی به 
کارگزاران خویش تأکید می نمود که در تبدیل و تغییر روشهای غلط و رسوم جاهلانه 

نهایت تلاش خود را به عمل آورند.
هنگامی که معاذ بن جبل را به سوی یمن می فرستاد، به او فرمود: ای معاذ! آثار 
جاهلیت و رسوم باطل را بمیران و سنتهای متعالی اسلامی را در میان مردم ترویج 
کن! آن گرامی، در آخرین فرازهای پیام حج خود، به انقلاب ارزشها و حرکت به 
سوی زیباییها و کمالات تأکید ورزید و فرمود: ألا کُلُّ شَیءٍ مِنْ أمْرِ الْجاهِلیةِ تَحْتَ 
قَدَمی موضوعٌ؛  بدانید تمام باورها و رسمهای ایام جاهلیت را زیر پای خود نهاده و 

باطل اعلام می کنم.
امام حسین)ع( نیز انقلاب تاریخی خود را انقلاب ارزشها معرفی کردند و فرمودند: 
نَّةَ قَدْ أمُِیتَتْ فَإِنْ تُجِیبُوا دَعْوَتِی وَ تُطِیعُوا أمَْرِی  إنِِّی أدَْعُوکُمْ إلَِی اللَّهِ وَ إلَِی نَبِیهِ فَإِنَّ السُّ
أَهْدِکُمْ سَبِیلَ الرَّشاد من شما را به سوى خدا و رسول دعوت می نمایم؛ زیرا سنت 
ارزشمند پیغمبر خدا )ص( از بین رفته است. اگر شما دعوت مرا بپذیرید و امر مرا 

اطاعت کنید، من شما را به راه هدایت راهنمایی می کنم.
امام حسین)ع( همانند جدش رسول خدا )ص( چراغ روشنی بخش در تاریکیهای 
جهل و نادانی بود و همانند شمعی خود را فدا کرد تا مردم در پرتو نور او به ارزشهای 
اخلاقی دست یابند. چنانکه قرآن پیامبر اکرم )ص( را چراغ روشنی بخش در 
ا النَّبیِ إنَِّا أرَْسَلْنَاكَ  تاریکیهای جهل و نادانی معرفی می کند و می فرماید: )یَا أیَهَُّ
رًا وَ نَذِیرًا * وَ دَاعِیا إلِیَ اللَّهِ بإِذِْنهِِ وَ سِرَاجًا مُّنِیرًا(؛ اى پیامبر! ما تو را گواه  شَاهِدًا وَ مُبَشِّ
فرستادیم و بشارت دهنده و انذارکننده! و تو را دعوت کننده به سوى خدا به فرمان 

او قرار دادیم، و چراغی روشنی بخش!
پیامبر )ص( نیز امام حسین)ع( را چراغ روشنی بخش هدایت معرفی کرده و 
فرمود: انَِّ الْحُسَیْنُ مِصْبَاحُ الْهُدَی وَ سَفِینَةُ النَّجَاة؛ِ ۱۴ همانا حسین)ع( چراغ هدایت 

و کشتی نجات است.
۴. ذلت و خواری دشمنان امام حسین)ع( 

بٌ مَنْ قَتَلَكَ؛ و گواهی می  وَ أَشْهَدُ أَنَّ اللَّهَ مُنْجِزٌ مَا وَعَدَكَ وَ مُهْلِكٌ مَنْ خَذَلَكَ وَ مُعَذِّ
دهم که خداى متعال وعده اى که به تو داده است، البته به آن وفا می کند و آنان که 
تو را خوار ]و مضطر[ گذاشتند، همه را هلاك کند و قاتلانت را عذاب سخت چشاند.

از دیگر پیامهای زیارت اربعین جاودانگی حماسۀ عاشورا است و این در حقیقت 
حکایتگر یک پیام غیبی و تحقق وعدة الهی است که حضرت زینب )ع( نیز در خطبه 
ای که در مجلس یزید قرائت کرد، به آن اشاره نمود. آن گرامی در سخنان خویش 
از آیندة دردناك یزیدیان پرده برداشت و فردای درخشان حماسه آفرینان عاشورا و 
پیروزی همیشگی مرام حسینی را نوید داد و به یزید این چنین نهیب زد: فَکِد کَیدَكَ 
واسعَ سَعیكَ وناصِب جُهدَكَ فَوَاللَّه لا تَمحو ذِکرَنا و لا تُمیتُ وَحینَا و لا تُدرِكُ أمرَنا و لا 
تَدحَضُ عَنكَ عارَها وهَل رَأیكَ إلاَّ فنَد؟ و أیامُكَ إلاَّ عدَدٌ؟ و جَمعُكَ إلاَّ بدَدٌ؟ یومَ ینادى 
المُنادى: ألا لَعَنةُ اللَّه عَلَی الظالمینَ؛  ]اى یزید![ هر نیرنگی که خواهی بزن، و هر 
اقدامی که توانی بکن و هر کوشش که دارى، دریغ مدار! سوگند به خدا که نمی توانی 
نام ما را محو کنی و نمی توانی نور وحی ما را خاموش نمایی. تو نمی توانی عظمت 
امر ما را درك کنی و ننگ این ستم را هرگز از خود نتوانی زدود!؟ آیا غیر از این است 
که رأى، ]طرح و نقشه هاى[ تو سست و مدت حکومت تو اندك و جمعیت تو پراکنده 
است؟ آن روزى که منادى فریاد می زند: آگاه باشید، لعنت خدا بر گروه ستمکاران باد. 
یادگار رسول خدا)ص( در آن موقعیت حساس و تاریخی - که هیچ سخنور ماهری؛ 
حتی قادر به تعادل در گفتار نیست- چنان با اعتماد به نفس عمیقی خبر از آینده 
داد و پیش بینی دقیقی کرد که ما بعد از صدها سال نتایج آن را به وضوح مشاهده 
می کنیم. آری، امروزه این پیام زیارت اربعین تحقق یافته و پیش بینی حضرت زینب 
)ع( به وقوع پیوسته و در واقع وعدة الهی تحقق یافته، دشمنان امام حسین)ع( خوار 

و رسوا گشته و عظمت نام و یاد و حماسة حسینی)ع( تمام عالم را فرا گرفته است.
ای که در کرب و بلا بی کس و یاور گشتی
چشم بگشا و ببین خلق جهان یاور توست

از دیگر پیامهای زیارت اربعین: مشمول لطف و کرم الهی، مقام شهادت، پاکی نسل، 
میراث دار انبیا، منصوب شدن به امامت از سوی خدا، مدافع اسلام و اندیشه های 

الهی، لیاقت و شایستگی رهبری، نصیحت امت با دلسوزی، و مهرورزی می باشد.

سرپرست پلیس راه استان قم اعلام کرد

کاهش25درصدیتصادفاتدراستانقم
سرپرست پلیس راه قم با ابراز تاسف از فوت هفت نفر درتصادف های هفته گذشته قم 
گفت: متاسفانه تخطی از سرعت مطمئنه، بی توجهی به علائم هشدار جاده ای و سهل 

انگاری عامل اصلی تصادف های جاده ای استان است. 
سرهنگ سرهنگ احمد پوربافرانی درگفت وگو با ایرنا خاطرنشان کرد: در جمع بندی 
های اخیر به این نتیجه رسیدیم که آمار کشته های ما در تصادف های جاده ای و 
درون شهری نسبت به هفت ماهه سال گذشته، ۲۵درصد کاهش داشته است. وی ادامه 
داد: درعین حال، تصادف های هفته گذشته مایه تاسف است و رانندگان و مردم باید 
بیشتر مراقب رانندگی در جاده ها باشند و بی توجهی به قوانین راهنمایی ورانندگی، 
عواقب جبران ناپذیری برای آنها به همراه دارد. پوربافرانی یادآورشد: هر چند برخی 
معابر ما مانند جاده کهک استانداردهای لازم را ندارد ولی دلیلی نیست که رانندگان 
رعایت نکنند، در چنین مسیرهایی، راننده باید با دقت و احتیاط کامل رانندگی کند. 
وی اظهار داشت: البته مسئولان باید نسبت به ایمن سازی جاده ها تلاش کنند و 
برخی معابر عرض کم دارند و تردد در آنها زیاد است، ولی در حوادث اخیر، علت بیشتر 
رعایت نکردن سرعت مجاز بود. پوربافرانی ادامه داد: هر اندازه که با افراد خاطی برخورد 
و اعمال قانون شود ولی برخی به محض سوار خودرو شدن، تنها چیزی که به فکر آنها 
می رسد زودتر به مقصد رسیدن است، بی دقتی و سهل انگاری باعث وقوع حوادث 
ناگواری خواهد شد. وی همچنین گفت:نمی توان به صورت قطعی گفت که سهم جاده 
ها از عوامل انسانی در تصادف ها بیشتر است، زیر هر اندازه که جاده مناسب هم نباشد 
ولی راننده باید دقت لازم را داشته باشد و متاسفانه سهم زیادی از تصادف ها، دراختیار 
رانندگان است. پوربافرانی بیان داشت: رانندگان باید با توجه به وضعیت جاده و مسیر، 
سرعت خود را تنظیم کنند، برخی با جاده آشنایی بیشتر و برخی کمتر دارند همه اینها 
باید لحاظ شود. وی ابراز امیدواری کرد که مردم با رعایت قوانین راهنمایی ورانندگی، 
از آمار تصادف های جاده ای در استان بکاهند. حوادث رانندگی هفته گذشته در این 
استان باعث مرگ هفت تن و مصدوم شدن ۶۷۳ تن شد. فوت سه جوان بر اثر برخورد 
یک دستگاه پژو پارس با یک دستگاه تریلی در دهم آبان ماه در محور کهک از غم 

انگیزترین حوادث هفته گذشته قم بود.

مسئول ستاد تدارکات و پشتیبانی موکب اهالی قم المقدسه خبر داد

تلاشسهماهبرایمیزبانیشایستهاززائران
اربعینحسینی

مسئول ستاد تدارکات و پشتیبانی موکب حضرت فاطمه المعصومه)س( اهالی قم 
المقدسه گفت: بهره گیری و انتخاب خادمینی که متخصص حوزه های تأسیساتی 
هستند از شرایط ابتدایی برای جذب برای خادمی بود و از سه ماه قبل از اربعین برنامه 

های خود را آماده و تدارکات را پیش بینی کردیم.
به گزارش واحد خبر و اطلاع رسانی موکب حضرت فاطمه المعصومه)س( اهالی قم 
المقدسه، علی حاج غفاری با بیان اینکه جلسات برنامه ریزی اربعین حسینی ۹۶ از 
چهار ماه زودتر آغاز شده است، اظهار کرد: پس از برنامه پذیرایی پنج روزه موکب که 
هرسال در نیمه شعبان در بلوار پیامبر اعظم)ص( برگزار می شود جلسات هیأت امنای 
در روز میلاد حضرت فاطمه المصومه)س( آغاز و در همان جلسه مصوب شد که اسکان 
زائران را از ۳۵۰۰ نفر شب به ۵۰۰۰ نفر افزایش یابد. وی با اشاره به اینکه ۱۷ نفر از 
متخصصین تأسیسات برای اعزام به کربلا انتخا و اعزام شده اند، گفت: در گروه پیش 
قراولی که در ۲۷ مهر به کربلا آمدند، تمامی تیم تأسیسات نیز برای آماده سازی محیط 
اعزام و کار را آغاز کردند. حاج غفاری تصریح کرد: دو دستگاه کانکس سرویس بهداشتی 
۲۴ چشمه ای به صورت پیش ساخته در قم آماده و به کربلا انتقال پیدا کرد. وی با 
اشاره به تهیه تمامی اقلام و لوازم تأسیساتی آب گرم و سرد و لازم بهداشتی در ایران، 
گفت: کلیه اقلام تأسیساتی، مواد غذایی، ظروف یک بار مصرف، پتو، بالشت، موکب و 
... با ۱۴ دستگاه کامیون و تریلی به کشور عراق منتقل شد و موادی مانند میوه، صیفی 
جات، گوشت، مرغ و دیگر اقلامی که نیاز به یخچال دارد نیز با تریلی های یخچال 
دار انتقال یافت. وی افزود: امسال برای آماده سازی حسینیه و خیمه های خواهران،  
۲۰۰۰ متر مربع اسپیس به عراق منتقل شد و باعث شد مساحت حسینیه بیش از ۵۰ 

درصد افزایش پیدا کند.

در چهارسال گذشته تاکنون؛ 

پوششگازرسانیدردهستانقمرودبه5۰
درصدرسیدهاست

بخشدار بخش مرکزی استان قم از پوشش ۵۰ درصدی گازرسانی در دهستان قمرود 
از چهار سال گذشته تا امسال خبر داد و گفت: این در حالی است که پیش از سال ۹۳ 

تنها دو درصد از جمعیت حوزه دهستان قمرود از نعمت گاز برخوردار بودند.
علیرضا خزائی در گفتگوی اختصاصی با ایمان افزود: پروژه گازرسانی ۱۴ روستای 
دهستان قمرود در سه ماه آینده به پایان رسیده و مورد بهره برداری قرار می گیرد و 

پوشش جمعیت برخوردار از نعمت گاز در این بخش به ۹۸ درصد می رسد.
وی خاطر نشان کرد: در حال حاضر پروژه گازرسانی سه روستا از روستاهای جاده 

قدیم قم- تهران در مرحله انتخاب پیمانکار قرار گرفته است.
وی جمعیت دهستان قمرود بخش مرکزی استان قم را پنج هزار و ۳۸۸ نفر در قالب 
یک هزار و ۶۲۰ خانوار اعلام کرد و گفت: پیش از دولت تدبیر و امید در این منطقه تنها 
۴۷ خانوار پوشش گاز داشتند. این مقام مسئول ادامه داد: این در حالی است که اکنون 
بالای ۸۰۰ خانواده از نعمت گاز برخوردار شدند و تا پایان ۶ ماه آینده پوشش گازرسانی 
به ۹۸ درصد می رسد. خزائی در ادامه سخنان خود به پیگیری های انتقال آب از 
سرشاخه های سد دز اشاره کرد و گفت: سال گذشته در فاز اول شبکه های داخلی این 
طرح در بخش مرکزی استان قم از دارالحدیث تا دهستان قمرود انجام شده و امسال 
در فاز دوم آن پیمانکار آن انتخاب و تا ۱۰ روز آینده عملیات اجرایی آن آغاز می شود.

وی تصریح کرد: در حال حاضر امکان استفاده از آب شیرین کن خانگی برای این 
منطقه مقدور نیست و این آب شیرین کن ها تنها مقدار محدودی از آب را تصفیه می 

کند ولی با اجرای این طرح می توان آب شرب را به مردم این بخش رساند.

سخنگوی کانون کارگران ساختمانی استان قم مطرح کرد

لزومبرخوردباکارفرمایانبیتوجهبهایمنی
کاردرقم

سخنگوی کانون کارگران ساختمانی استان قم گفت: باید برای کاهش آمار حوادث 
کار در استان، با کارفرمایانی که در پروژه های ساختمانی در استان قم نکات ایمنی را 

رعایت نمی کنند، برخورد شود.
 عباس شیری با اشاره به تعداد کارگران ساختمانی بیمه شده در استان قم اظهار 
کرد: تعداد کارگران ساختمانی بیمه شده در استان حدود ۲۱ هزار کارگر است، تمام 
کارگران ساختمانی در استان قم اعم از بیمه شده یا بیمه نشده باید در سامانه رفاه 
کارگران ایران ثبت نام کنند. وی ادامه داد: کارگران ساختمانی در گذشته با گرفتن 
کارت مهارت، ثبت نام در انجمن های صنفی و انجام بازرسی از پروژه های ساختمانی 
بیمه می شدند، اما اکنون روال تغییر کرده است و سازمان تامین اجتماعی باید همکاری 
بیشتری را برای بیمه شدن کارگران ساختمانی در استان قم داشته باشد. سخنگوی 
کانون کارگران ساختمانی استان قم افزود: اکنون روال بیمه شدن یک کارگر ساختمانی 
حدود ۴۰ تا ۵۰ روز به طول می انجامد، در گذشته ابتدا کارگر ساختمانی بیمه می شد 
و سپس بازرسی صورت می گرفت، اما اکنون این روند عوض شده است. شیری با اشاره 
به فعالیت اتباع بیگانه غیرمجاز در صنعت ساختمان استان قم اظهار کرد: شاهد حضور 
اتباع بیگانه غیرمجاز در پروژه های ساختمانی استان هستیم، امیدواریم قانون مصوب 
در این زمینه در قم اجرا شود. گاهی حقوق دریافتی کارگران خارجی بالاتر از حقوق 

دریافتی کارگران ایرانی در پروژه های ساختمانی استان است.
وی در پایان خاطرنشان کرد: باید برای کاهش آمار حوادث کار در استان قم با 
کارفرمایانی که در پروژه های ساختمانی در استان نکات ایمنی را رعایت نمی کنند، 

برخورد شود، بازرسان اداره کار از اختیارات لازم در این زمینه برخوردار هستند.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم مطرح کرد

وسعت36۰۰هکتاریشهرکهایصنعتیدرقم
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: مساحت این شهرک ها در 

مناطق مختلف استان حدود سه هزار و ۶۰۰ هکتار است.
امیر طیبی نژاد با اشاره به مساحت شهرک های صنعتی استان قم اظهار کرد: مساحت 
این شهرک ها حدود سه هزار و ۶۰۰ هکتار است و استان قم در جدول استان های 
صنعتی کشور در میانه جدول قرار دارد و رتبه استان قم در این جدول بین ۱۳ تا ۱۵ 
است. وی ادامه داد: این امکان برای استان قم وجود دارد که با توجه به نزدیکی به 
تهران، یک استان صنعتی شود، چرا که حدود ۶۰ تا ۷۰ درصد صنایع کشور در شهر 
تهران و اطراف این شهر قرار دارد و حدود ۷۵ درصد مبادله پول در کشور در شهر 

تهران صورت می گیرد.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم افزود: استان قم نسبت به استان های 
دیگر کشور یک استان جوان است، رویکرد این استان در گذشته، صنعتی نبود و بیشتر 
به بخش فرهنگ در قم توجه شد، امروز نگاه مدیران استان این است که با توجه به 

بخش صنعت در قم، موجب ایجاد اشتغال بیشتر در استان شوند.
طیبی نژاد با اشاره به نقش صنعت در ایجاد اشتغال اظهار کرد: بخش صنعت می تواند 
در جامعه اشتغال پایدار را ایجاد کند، بخش هایی همچون خدمات و گردشگری با 
تنش های سیاسی و بین  المللی به  سرعت دچار مشکل می شوند، اما بخش صنعت این 

گونه نیست و در این بخش شغل های زیادی به صورت پایدار ایجاد می شود.

ویژگیهای امام حسین)ع( 
در زیارت اربعین

گامهایاربعینوفرصتهایتمدنی
حجت الاسلام بهروز دلاور 

یکی از رسالت های مهم شیعیان در عصر غیبت، زمینه سازی برای ظهور است، روشن 
است که اجتماع بزرگ اربعین کمک شایانی به این زمینه سازی می کند. 

تحلیل وقایع تاریخی وابسته به باورهایی است که در سیر تفکرات خود بدان پایبند هستیم. 
امتداد حوادث تاریخی و گزینش آنها برای سبک زندگانی خود نیز، به همین باورها بستگی 
دارد. به عنوان نمونه انسانی خدا را باور دارد و در اعماق اندیشه هایش معنویات را پذیرفته 
است، وقتی به حادثه عاشورا می نگرد احساس غرور و افتخار می کند، هر چند که به جهت 
از دست دادن امامش گریان و ناراحت است. تا حدی احساس رضایت را در او مشاهده 
می کنید که شهادت را در زندگی خود نیز، امتداد می بخشد و مردن عادی را ذلت می 
پندارد. اما در عین حال، انسانی که نسبت به خداوند هیچگونه اعتقادی ندارد، هنگامی که 
در مطالعات تاریخی خود، به حادثه عاشورا برمی خورد، نه اینکه احساس خاصی ندارد بلکه 
امتداد شهادت را در زندگی خود نمی پذیرد و حاضر نیست حتی یک لحظه به خاطر ارزش 
های دینی از جان و مال خود بگذرد. و چه بسا این گونه رفتارها را غیر قابل باور تلقی نماید.

شیعه به عنوان غنی ترین مکتب در بین مکاتبی آسمانی، توجه ویژه به حادثه عاشورا می 
کند و شهادت امام حسین )علیه السلام( را نقطه عطفی در تاریخ برمی شمرد. در مکتب 
تشیع حادثه عاشورا به عنوان یک جریانی تلقی می شود که در لحظه لحظه های زندگی 
انسان جاری و ساری است. جریانی که هر لحظه از انسان سؤال می کند که آیا خدا را باور 
داری؟ به انسان گوشزد می کند که مراقب باش تا در دو راهی های زندگی به جریان کفر و 
استکبار ملحق نشوی! همان گونه که حسین )علیه السلام( برای نابودی زشتی ها و پلیدی 
ها و اقامه عدالت از جان و مال خود گذشت تو نیز خودت را به سرچشمه حیات متصل نما 
تا بتوانی منشأ کارهای بزرگ و تاریخی شوی. بگذریم. در فرهنگ نامه شیعه روزی وجود 
دارد که به آن »اربعین« می گویند. روز اربعین، به چهلمین روز پس از حادثه بزرگ عاشورا 

اطلاق می شود. بنابراین بزرگداشت این روز بسیار نیکو و پسندیده شمرده شده است.
روایتی از امام حسن عسکری )علیه السلام( در کتاب وسائل الشیعه جلد ۱۴، ص۴۷۸ 
پیرامون علامت های انسان مؤمن نقل شده است. حضرت می فرمایند: »رُوِيَ عَنْ أبَِي 
دٍ الْحَسَنِ بْنِ عَلِيٍّ الْعَسْکَرِيِّ ع أنََّهُ قَالَ: عَلَامَاتُ  الْمُؤْمِنِ  خَمْسٌ  صَلَاةُ الْخَمْسِینَ وَ زِیَارَةُ  مُحَمَّ

الَْرْبَعِینَ وَ التَّخَتُّمُ فِي الْیَمِینِ وَ تَعْفِیرُ الْجَبِینِ وَ الْجَهْرُ ببِِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِیمِ.«

»نشانه هاي مؤمن پنج چیز است: اوّل: نماز پنجاه و یك رکعت )واجب و نافله در طول شبانه 
روز(. دوّم: زیارة اربعین حضرت سیّد الشّهداء علیه السّلام. سوّم: انگشتر در دست راست 
نمودن. چهارم: پیشاني بر خاك گذاردن. پنجم: بلند گفتن بسم  الله  الرّحمن الرّحیم در 

نمازهاي جهریّه )صبح، مغرب و عشاء(. «
همانگونه که مشاهده کردید امام حسن عسکری )علیه السلام( دومین علامت انسان مؤمن 

را بهره مندی از زیارت اربعین بیان می دارند.
در عصر حاضر حرکت پیاده روی اربعین نماد بزرگداشت این روز بزرگ است. همانگونه که 
در ابتدای یادداشت عرض شد، برخی همانگونه که حادثه عاشورا را مادی تحلیل می کنند 
و فکرشان افق های وسیع معارف شیعه را درک نمی کند، حرکت پیاده روی اربعین را نیز، 
غیر منطقی تلقی می نمایند. ناگفته پیداست که انکار این حرکت پر شکوه به نوع نگرش 
ایشان به زندگی و واقعیت های زندگی برمی گردد. طبیعی است کسی که خدا را باور 
ندارد چگونه می تواند معنویت هایی را که برای پیاده روی اربعین ذکر شده است بپذیرد.

روایتی از امام صادق )علیه السلام( پیرامون پیاده روی اربعین در کتاب کامل الزیارات، ص 
۱۳۲ نقل گردیده است که توجه هر دین داری را به خود جلب می کند: »مَنْ  خَرَجَ  مِنْ  
مَنْزِلهِِ  یُرِیدُ زِیَارَةَ قَبْرِ الْحُسَیْنِ بْنِ عَلِيٍّ ص إنِْ کَانَ مَاشِیاً کَتَبَ اللَّهُ لَهُ بکُِلِّ خُطْوَةٍ حَسَنَةً وَ 
مَحَی عَنْهُ سَیِّئَةً حَتَّی إذَِا صَارَ فِي الْحَائرِِ کَتَبَهُ اللَّهُ مِنَ الْمُصْلِحِینَ الْمُنْتَجَبِینَ ]الْمُفْلِحینَ 
الْمُنْجِحِینَ [ حَتَّی إذَِا قَضَی مَنَاسِکَهُ کَتَبَهُ اللَّهُ مِنَ الْفَائزِِینَ حَتَّی إذَِا أرََادَ الِانْصِرَافَ أتََاهُ مَلَكٌ 

لَامَ وَ یَقُولُ لَكَ اسْتَأنِْفِ الْعَمَلَ فَقَدْ غُفِرَ لَكَ مَا مَضَی.« فَقَالَ إنَِّ رَسُولَ اللَّهِ ص یُقْرِؤُكَ السَّ
»کسی که از منزلش بیرون آید و قصدش زیارت قبر حضرت حسین ابن علی)ع( باشد، اگر 
پیاده رود خداوند منّان به هر قدمی که برمی  دارد یک حسنه برایش نوشته و یک گناه از او 
محو می  فرماید تا زمانی که به حائر برسد و پس از رسیدن به آن مکان شریف، حق تعالی 
او را از رستگاران قرار می  دهد تا وقتی که مراسم و اعمال زیارت را به پایان برساند که در 
این هنگام او را از فائزین محسوب می  کند تا زمانی که بازگردد، در این وقت فرشته  اى نزد 
او آمده و می  گوید: رسول خدا)ص( سلام رسانده و به تو می  فرماید: از ابتدا عمل را شروع 

کن، تمام گناهان گذشته  ات آمرزیده شد. «
یکی از رسالت های مهم شیعیان در عصر غیبت، زمینه سازی برای ظهور حضرت )علیه 
السلام( است. روشن است که این اجتماعات بزرگ کمک شایانی به این زمینه سازی می 

کند. چگونه ممکن است انسان دل هایی را که مثل پروانه گرد شمع وجود سرور و سالار 
شهیدان حلقه می زنند نادیده بگیرد.

رهبر معظم انقلاب در ابتدای درس خارج فقه، تاریخ ۱۳۹۴/۰۹/۰۹ پیاده روی اربعین را 
جزء شعائر الهی نامیده و فرمودند: » این کسانی که این راه را طی کردند]پیاده روی اربعین[ 
و این حرکت عاشقانه را و مؤمنانه را دارند انجام میدهند، واقعاً دارند حسنه ای را انجام 
میدهند. این یک شعار بزرگ است، لا تُحِلَّوا شعائرَِ الله،)۱( این بلاشک جزو شعائرالله است. 
جا دارد که امثال بنده که محرومیم از این جور حرکتها عرض بکنیم که »یا لیتنا کنّا معکم 
فنفوز فوزاً عظیماً«. همان طور که عرض کردیم، این حرکت حرکت عشق و ایمان است؛ هم 
در آن ایمان و اعتقاد قلبی و باورهای راستین، تحریک کننده و عمل کننده است؛ هم عشق 
و محبّت. تفکّر اهل بیت و تفکّر شیعی همین جور است؛ ترکیبی است از عقل و عاطفه، 

ترکیبی است از ایمان و عشق؛ ترکیب این دو.«
حال که به برکت انقلاب اسلامی این چنین جهش های شکوهمندی آغاز شده است بر 
همگان لازم است که از آن حمایت کرده و در راستای گسترش هر چه بیشتر آن تلاش 
نمایند. از جمله بر دولت های شیعی نیز لازم است که حمایت کردن از پیاده روی عظیم 
اربعین را از وظایف مهم خود بدانند. گاهی احساس می شود که برخی، از همه فرصت ها 
برای کسب درآمد می خواهند استفاده کنند. به گونه ای که یادشان می رود امروز جمعه 
است که نماز جمعه می خوانند. لذا حتما باید آیه قرآن نازل شود که تجارت کردن را در این 
فرصت رها کنید. دولت اسلامی و شیعی نمی تواند خودش را نسبت به این امر بی تفاوت 
بنگارد. اینکه بخواهیم قافله های زمینه ساز ظهور را محلی برای کسب درآمد خود بدانیم تا 
ذخیره دولت مان را غنی نماییم، خطایی است که بدون تردید گریبان گیرمان خواهد شد. 
ارائه تسهیلات و کاهش هزینه های سفر اربعین از ضروریاتی است که ما را به یاران سبز 
ۀٌ« »از  موعود ملحق می کند. امیرالمؤمنین )علیه السلام( می فرمایند: »إضاعۀ الفُرصَۀ غُصَّ
دست دادن فرصت ها، اندوه به بار می آورد.« پیاده روی اربعین از بهترین فرصت هایی است 
که می توان پیام اسلام و سید الشهداء )علیه السلام( را به جهانیان منتقل کرد. فراموش 
نکنیم فرصت اربعین فقط هشداری است تا معرفت ما افزایش یابد و گرنه کدام انسان و یا 

دولتی است که بتواند حق امام حسین )علیه السلام( را آن گونه که هست ادا کند.
پژوهشگر و استاد حوزه علمیه قم






